
Четвъртък
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цена 1.50 лева

Не планираме да емити-
раме еврооблигации, каза 
министърът на финансите 
Симеон Дянков 

USD/BGN: 1.54172 

+0.09%
Българска народна банка

EUR/USD: 1.26860 

     -0.09%
 Българска народна банка

Sofix: 407.50

    -0.12%  
Българска фондова борса

BG40: 114.73 

-0.10%  
Българска фондова борса

Компании  ▶ 15
Lavazza купи кафе-
веригата Onda 
Coffee Break 
Сделката и инвестиции-
те за следващите три 
години са на стойност 
6 млн. EUR. Италиан-
ската компания има 350 
обекта в Европа, САЩ 
и Азия, като сделката е 
част от стратегията й за 
разширяване на пазарно-
то присъствие

Коментар ▶ 2
Безкраен  
рекламен  
хаос
Докато се проведат кон-
курсите и минат обжал-
ванията, ще изтече цялата 
година. Различните сроко-
ве, които бяха поставяни 
за въвеждане на ред, се 
провалят един след друг 

Компании ▶ 14
Телекомите  
се съживяват  
от кризата
Приходите на мобилните 
оператори отчитат лек спад 
от 3.2%. Преносимостта на 
номерата при фиксираните 
телекомуникационни услу-
ги остава под въпрос

Новини ▶ 9
Столичната 
община си връща 
Общинска банка

Общинското дружество 
ВиК АД е спечелило на 
втора инстанция продаж-
бата на 2.32 % от акциите 
на банката. Връщането на 
контрола е основен прио-
ритет за кметството, каза 
Йорданка Фандъкова

Новини ▶ 6
България  
остава далеч  
от еврозоната

България не отговаря на 
нито един от критериите 
за членство в еврозона-
та, сочи докладът на ЕК, 
който беше представен от 
еврокомисаря по иконо-
мическите и паричните 
въпроси Оли Рен

Държавни фирми 
държат около  
450 млн. лв. в КТБ

Компании ▶ 12-13
Новини ▶ 8-9 
Правителството 
няма да взима  
заем от МВФ 

 ▶Цветан Василев, председател 
на надзорния съвет на КТБ

Плавно 
потапяне

Българската икономика забавя спада си. За първото тримесечие БВП се 
е свил с 4% при 5.9% през последните три месеца на 2009 г. Въпреки 
сравнително добрите резултати страната ни отчита едни от най-големите 
спадове в ЕС  ▶ 4-5

Илюстрация: Вихър Ласков
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Печеливш
карлос Гон

Губещ
Лукан Луканов

Nissan Motor Corporation с изпълнителен директор Карлос 
Гон приключи финансовата 2009 г. с положителен резул-
тат. За годината, приключила на 31 март, Nissan отчете 
печалба от 42.4 млрд. JPY. За сравнение година по-рано ком-
панията имаше загуба в размер на 233.7 млрд. JPY. Излиза-
нето на плюс се дължи на резкия растеж на продажбите в 
Китай и мерките за намаляване на разходите.

„Арома” АД с председател на надзорния съвет Лукан 
Луканов загуби 10.51% от стойността на акциите си 
по време на вчерашната борсова търговия. Изтър-
гувани бяха 250 акции на козметичната компания на 
единична цена от 1.252 лв. „Арома” отчете печалба в 
размер на 1.74 млн. лв. за миналата година. Приходите 
на дружеството стигнаха 37.2 млн. лв.

Сряда
12 май 2010, брой 87 (4898)

цена 1.50 лева

Синьото гориво може да 
поскъпне между 10 и 15%, 
каза Ангел Семерджиев, 
председател на ДКЕВР 

USD/BGN: 1.54027 

+2.13%
Българска народна банка

EUR/USD: 1.26980

     -2.09% 
Българска народна банка

Sofix: 407.99

    -0.20% 
Българска фондова борса

BG40: 114.85

-0.22% 
Българска фондова борса

Компании  ▶ 14
Нови тегления  
от парични 
фондове в Европа
Инвеститорите търсят 
по-голяма доходност  
от вложенията си при 
висок риск 

Компании  ▶ 11
Големите вериги 
направиха 
сдружение 
Целта на сдружението 
не е създаване на 
монополизъм. Чрез 
него търговските 
вериги ще искат от 
държавата съдействие за 
ограничаване на сивия 
сектор

Новини ▶ 8-9

Държавата продава  
акциите си в Е.ОН

Според икономиче-
ския министър Трайчо 
Трайков приходите от 
продажбата на дела ще 
са колкото от привати-
зацията на „Булгарта-
бак холдинг”

Коментар ▶ 3
Поредна  
енергийна  
сапунка
На правителството му 
трябват пари, незави-
симо откъде ще дойдат, 
без значение дали сега е 
най-подходящият момент 
за продажба на дялове от 
електроразпределител-
ните дружества

Пенсионната реформа  
се прави на парче 

Обявената от министъ-
ра на труда и социалната 
политика Тотю Младенов 
пенсионна реформа засега 
предвижда само увели-
чаване на осигурителния 
стаж с 3 години

Тема на деня ▶ 4-5 Новини ▶ 9
Кризата сви  
загубите от  
пиратство с 15%
Пазарният дял на неле-
галния бизнес софтуер у 
нас падна до най-ниски-
те нива в историята си. 
Наблюдава се и проява 
на завишена корпоратив-
на култура от страна на 
българския бизнес

Тежка криза за 
ТежкиТе авТомобили

Спадът в продажбите на товарни 
автомобили у нас достигна 30% 
за тримесечието. Дистрибуторите 
продават с големи отстъпки и дори 
излизат на загуба  ▶ 12-13

ГЕРБ започна 
харченето  
на фискалния 
резерв

Новини ▶ 6
Новини ▶ 7 
Газ, парно и  
топла вода  
с по-високи цени

Мнения

 ▶очевидно е, че и продаж-
бите на товарни авто-
мобили са отражение на 
състоянието на икономика-
та. Когато потреблението 
е свито, е ясно, че фирмите 
няма да купуват нови коли. 
А и в момента има много 
нови автомобили, върнати 
от лизинг, така че кон-
куренцията в сектора се 
увеличава. 

димитър 

 ▶аз работя в сектора с 
товарни автомобили и 
мога да кажа, че дъното 
е ударено. В момента ни 
предстои възстановяване 
и едва в средата на след-
ващата година ще можем 
според мен да видим ръст в 
бранша. До момента пазар 
почти нямаше, хората 
дори когато имаха нужда 
от товарен автомобил, се 
въздържаха от покупки.   

Петър

pari.bg Топ 3

1Повишаването на пен-
сионната възраст ще 
закърпи дефицита във 
фондовете на ДОО, но 

едва ли ще доведе до по-ви-
соки пенсии, както обещава 
правителството.

2Мобилният опе-
ратор Globul ще 
пусне нетбука на 
Nokia Booklet 3G в 

България.

3Нов спор около Закона 
за потребителския 
кредит. Мнозинство-
то от депутатите 

се обединиха около мнени-
ето, че новият закон ще 
защити потребителите и 
ще им даде повече възмож-
ности.

Безкраен рекламен хаос
Хаосът в рекламата в Со-
фия може да стане безкраен. 
Различните срокове, които бяха 
поставяни за въвеждане на ред, 
се проваляха. Целта на главния 
архитект на София Петър Ди- 
ков - да се проведат двата кон-
курса за отдаване на билбордове 
под наем до 30 септември, веро-
ятно ще остане една утопия. 

Неговите надежди да бъ-
де разгледана конкурсната 
документация на заседание на 
Столичния общински съвет до 
края на юни са се изпарили. 
Така, ако това стане, докато се 
проведат конкурсите и минат 
обжалванията, а недоволни от 
резултатите със сигурност ще 
има, ще дойде 2011 г. 

Кой има изгода от забавянето
Агенциите, които сега са си 
преразпределили съществу-
ващите билбордове в София. 

Докато се 
проведат 
конкурсите 

и минат обжалва-
нията, ще дойде 
2011 г.

коментар

красимира Янева 
kyaneva@pari.bg

Те плащат по стари тарифи на 
кметството за наем на общинска 
собственост и реализират добри 
печалби. 

Интересно е обаче защо общи-
нарите не бързат да одобрят 
документацията в зала, при 
положение че документът е 
одобрен от съответните комисии 
в Столичния общински съвет. 
Явно имат по-важни приоритети 
за момента. Това трудно може да 
се докаже на практика, защото 
през миналата седмица напри-
мер комисиите не заседаваха 
на „Московска” 33, а дневния 
ред на СОС не прелива. Утре 
например ще бъдат разгледани 
едва 31 точки. 

Една от възможните причи-
ни за забавянето е фактът, 
че общината ще се затрудни с 
намирането на пари за съгласу-
ване с ЧЕЗ, „Софийска вода” и 

„Топлофикация” на изграждане-
то на новите билбордове. За това 
ще са нужни вероятно неколкос-
тотин хиляди лева.
 
Другата възможна причина 
- че съветниците очакват да 
изскочи още някакъв проблем, 
който трябва да се реши преди 
старта на конкурсите. Така 
например вчера стана ясно, че 
общинската фирма „Егида” 
има договор за отдаване на 36 
билборда на една рекламна аген-
ция. Тези билбордове обаче не 
фигурират в схемите, изработе-
ни от общинските архитекти. Не 
е ясно и каква ще бъде тяхната 
съдба. 

Подобна е съдбата на бъде-
щите конкурси за рекламата в 
София. И докато съветниците 
се мотаят, всъщност работят за 
запазване на сегашното положе-
ние и на рекламните агенции. 

▶ Съществуващите в момента билбордове ще останат най-вероятно до края на годината                   СНИМКА БОБИ ТОшеВ
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икономии

цитат

Отлагането на ре-
формите е разочаро-

ващо, свиването на разхо-
ди е правилно

Число на деня

8.485
 ▶млрд. лв. е общият размер на отпуснатите жилищни 

кредити през първото тримесечие на 2010 г., като това е 
с 6.4% повече спрямо същия период на миналата година Проф. Стив Ханке, “бащата на валутния борд”

Личните карти: 
МВР-ска 
неефективност

коментар

Във Великобритания 
новото правителство 
смята да отмени личните 
карти, тъй като те нару-
шават човешките права 
и свободи. В България 
такова нещо няма как да 
се случи - МВР никога 
няма да се откаже от тази 
доходна дейност. Но като 
иска да се занимава с тази 
дейност, поне трябва да я 
прави както трябва, за да 
могат гражданите да полу-
чават качествена публична 
услуга.

В момента организаци-
ята на МВР за издаване 
на лични карти е по-скоро 
пълен хаос. Хората чакат 
на опашки дни наред, 
записват се в списъци на 
хвърчащи листчета, не 
могат да получат бърза или 
експресна услуга, дори да 
си платят за нея, плащат 
високи банкови такси. 
Всичко това може да се 
промени - така че и МВР, и 
гражданите да са доволни. 
Ето как:

1Запазване на дата и час
Всеки, който е взимал 

виза за САЩ, знае, че 
човек си запазва дата и час 
за интервю в посолството 
по интернет. Отива си на 
датата и часа в посолството 
и си провежда интервюто. 
Ако получи виза, тя му се 
изпраща заедно с паспорта 
по куриер. Това трябва да 
направи и МВР - да позво-
ли интернет запазване на 
дата и час и изпращане на 
готовите лични документи 
по куриер.

2Извън работно време
В момента полицията 

работи само в работно 
време - т.е. човек трябва 
да избяга от работа (да си 
вземе болничен?), за да 
подаде формуляр или да 
си получи документите 
за самоличност. Нищо не 
пречи МВР да се органи-
зира така, че да работи 
и в извънработно време, 
и в събота и неделя, още 
повече като имаме предвид 
колко много хора работят в 
МВР и как МВР не иска да 
прави съкращения.

3Плащания с банкови 
карти

Абсолютно никакъв про-
блем не е всички поделе-
ния на МВР да се снабдят 
с ПОС терминали и так-

Поделенията 
на МВР да се 

снабдят с ПОС тер-
минали и таксите за 
лични документи да 
се плащат чрез бан-
кова карта. Това, 
освен че е по-удоб-
но, е и по-евтино за 
гражданите - тъй 
като няма банкова 
такса при плащане-
то с банкова карта

 ▶  Заплатите на депутатите са най-ниски в еС. По тази причина те не могат да ползват частни фирми за 
автомобили или таксита, каза съпредседателят на ПГ на ГерБ красимир Велчев. В парламента обмислят 
съкращаване на разходи от автопарка   снимка емилия костадинова

сите за лични документи 
да се плащат чрез банкова 
карта. Това, освен че е по-
удобно, е и по-евтино за 
гражданите - тъй като няма 
банкова такса при плаща-
нето с банкова карта. 

4ВИП услуги
Хората, които бързат и 

искат да получат документи 
за няколко часа, без да чакат 
по опашки, нека да могат да 
го направят срещу някаква 
солидна такса, разбира се.

5Електронни услуги
Хората да могат да си 

попълнят формулярите 
по интернет с електронен 
подпис, за да не губят 
време в МВР.

6Препоръчителни 
срокове

МВР може да изпрати 
писмо на всички граж-
дани и да им определи 
препоръчителен период 
за смяна на документите 
за самоличност. Който не 
спази сроковете, да плаща 
по-висока такса.

Всичко предложено по-
горе ще доведе до по-до-
бра организация, липса 
на опашки и изнервени 
граждани, добра публична 
услуга и повече приходи за 
МВР (за някои от услуги-
те МВР може да въведе 
такси). От което всички ще 
спечелят.

Георги ангелов, 
старши икономист в “отворено 
общество”
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Българската икономика за-
бавя спада си, след като през 
последното тримесечие на 
миналата годината отбеляза 
дъното от началото на криза-
та. През първото тримесечие 
на тази година брутният въ-
трешен продукт на страната 
е 13.982 млрд. лв., което е с 
4% по-малко спрямо същия 
период на миналата година. 

Неприятна изненада
Експресните данни на НСИ 
изненадаха част от анализа-
торите, които все пак очак-
ваха по-добро представяне 
на икономиката ни. Вче-
ра „Евростат” публикува  
данните за БВП през пър-
вото тримесечие в повечето 
страни от ЕС, според които 
България се представя най-
зле след Латвия и Словакия. 
По-добре от нас са Румъния, 
Португалия, Испания и дори 
разтърсващата се от криза 
Гърция. Очакванията обаче 
са до месец НСИ да изчисти 
все още неотчетена инфор-
мация, с което да се получи 
по-добър резултат за БВП 
през първото тримесечие от 
сегашния 4% спад.

Сектори
В същия момент статисти-
ката отчита само 2% спад 
на създадената от отраслите 
на националната икономика 
брутна добавена стойност 
през първото тримесечие. 
Тя възлиза на 11 897 млн. 
лв. в текущи цени. Най-
голямо е намалението на 
добавената стойност в аг-
рарния сектор - с 3.4%, но 
това е и секторът с най-ма-
лък дял във формирането 
на БВП. Услугите и индус-
трията значително забавят 
спада - съответно с 2.2 и 

1.3%, докато през предното 
тримесечие намалението 
на добавената стойност в 
услугите е била почти 4%, а 
в индустрията - 7.5%. Преди 
дни НСИ представи обна-
деждаващи данни за 21% 
ръст на произведената про-
дукция в промишлеността 
през март на месечна осно-
ва и почти 2% на годишна 
база. Всички сектори на 
промишлеността с изклю-
чение на производството 
на енергия отбелязваха по-
вишение на произведената 
продукция.

Оборотите в търговията 
на дребно и едро през март 
нараснаха с 10% спрямо 
февруари.

Ръст в износа
Добрата новина от първото 
тримесечие на годината е 
увеличаващият се български 
износ. Ръстът е със 7.6% и 
основната причина за то-
ва са възстановяващите се 
икономики в ЕС. За първо-
то тримесечие „Евростат” 
отчита 0.2% ръст на БВП в 
еврозоната и още толкова в 
целия ЕС спрямо предното 
тримесечие, а за година се 
отчита нулев растеж в ев-
розоната и 0.1% за ЕС-27. 
Новините от САЩ пък са за 
0.8% ръст на БВП спрямо 
последното тримесечие на 
2009 г. и 2.5% на годишна 
база.

Износът ще продължи да 
бъде основен двигател на 
растежа през тази година, 
е всеобщото мнение на ана-
лизаторите. 

вътрешният пазар 
остава свит
Анализаторите обаче не 
са толкова оптимистично 
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Очаквахме по-малък 
спад - 2-2.5%
Неприятна изненада, 
очаквахме по-малък 
спад от порядъка на 2-
2.5%. Прави впечатление 
перото Корективи, което 
е твърде високо. Това е 
неотчетена информация, 
която при следващите 
данни на НСИ ще бъде 
изчистена, така че  
очакваме по-добри дан-
ни, може би 3-3.5% спад 
на БВП.

Иначе се вижда, че 
услугите и индустрията 
имат умерен спад, което 
е радостно и съвпада с 
данните за подобряване 
на износа и на бизнес 
климата. 

Очакваме през 
второто тримесечие 
отново отрицателна 
стойност на БВП, но 
по-малка отсега зара-
ди увеличен износ и 
подобрено доверие на 
потреблението. Вътреш-
ното потребление обаче 

най-трудно се възстано-
вява при криза и очаквам 
да продължи да стагнира 
до края на годината.
Двигател на възстано-
вяването през 2010 г. 
ще бъде износът и вече 
наблюдаваме тази тен-
денция.

Спадът в инвестици-
ите не е изненада, той 
отразява състоянието на 
строителството, което е в 
дълбока криза. 

Десислава Николова, 
икономист от ИПИ

Услугите и 
индустри-

ята имат умерен 
спад, което е 
радостно

Мнения

Стигнахме дъното,  
започва възстановяване
Добра новина - 4% спад 
е по-добре от последното 
тримесечие на 2009 г., кога-
то икономиката ни достиг-
на дъното, и сега започва 
процес на възстановяване. 
Той логично започва от 
външното търсене: ръстът 
на износа е 7.6% за първото 
тримесечие и това съответ-
ства на данните за платеж-
ния баланс, за нарастването 
на производствената про-
дукция в промишлеността 
и подобряването на очаква-
нията на мениджърите.

Очаквам износът да 
бъде основен двигател 
на възстановяването. Това 
вече се случва, но ще бъде 
необходимо време, преди 
вътрешното търсене също 
да започне да се възстано-
вява. Спадът там про-
дължава да е значителен. 
Потребителските разходи 
падат с 6.8%, но това не е 
изненада на фона на спада 
в продажбите на търговия-
та на дребно с 12.1% през 

първото тримесечие, на 
слабия ръст в кредитиране-
то, ниското потребителско 
доверие и несигурния 
пазар на труда. Очаквам 
процесът на прехвърляне 
на мощности от Западна 
Европа на изток да набере 
още скорост и това да 
успокои пазара на труда. 
България консолидира пуб-
личните си разходи, без да 
увеличава данъците, и това 
се забелязва от инвестито-
рите. 

Кристофор Павлов, 
гл. икономист в УниКредит 
Булбанк 

Нашата 
прогноза за 

БВП е минус 1%  
за цялата 2010 г. 
Предвиждаме след-
ващото тримесечие 
2% спад, третото 
- на нула, и четвър-
тото около 2.5%

Изоставаме сериозно 
от Източна Европа
Очаквах по-малък 
спад, някъде около 2%. 
Според мен минус 4% на 
годишна база е много голям 
спад, като се има предвид, 
че сравнението е с много 
слабото първо тримесечие 
на 2009 г. Така вече втора 
година отчитаме спад, кое-
то не се случва в повечето 
страни на ЕС. 

Забавяме темпото на 
излизане от кризата, с 
което сериозно изоста-
ваме от другите в ЕС. 
Това е притеснително. 
Още не може да се каже, 
че най-тежкото е минало. 
Данните ме карат да мисля, 
че точката на растеж няма 
да е в средата на годината. 
Това можеше да се очаква, 
ако сега отбелязвахме спад 
между 1 и 2%. В другите 
държави стимулите с го-
леми бюджетни дефицити 
първоначално доведоха до 
рязък спад, но сега имат по-
добри резултати от нас.
Данните са лоши най-вече 

заради свитото вътрешно 
потребление, породено от 
безработицата, намалява-
нето на доходите, огра-
ничаването на разходите. 
Публичните разходи също 
се свиват.

Очевидно инвестициите 
ще продължат да се свиват 
заради липсата на поръчки 
в строителството. Иначе 
индустрията се стабили-
зира, там съкращенията на 
разходите бяха направени 
преди година. 

Цветомир Цачев, 
шеф на отдел „анализи” в ИП 
„елана”

Още не 
може да се 

каже, че най-теж-
кото е минало

настроени за вътрешното 
потребление. Свитото по-
требление на домакинства-
та е основната причина за 
стагнацията на българската 

икономика. Очакванията са 
това да продължи и през ця-
лата 2010 г. заради високата 
безработица, намаляването 
на доходите и все още сла-

бото доверие на потреби-
телите. Потреблението на 
домакинствата е намаляло 
реално с 6.8% при 7.5% спад 
през предходното тримесе-

чие. Публичните разходи 
са се свили с още 1.5% през 
първото тримесечие на тази 
година. 

Инвестициите на фир-
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мите в основен капитал са 
с 15.8% по-малко отпре-
ди година. Фирмите нямат 
нужда да правят капитало-
вложения, защото работят 

с около 60% натоварване 
на мощностите, казват ана-
лизатори. Все пак спадът 
в инвестициите е по-слаб 
от този през 2009 г., когато 

през третото тримесечие 
бе отчетено 20% свиване, 
а през четвъртото тримесе-
чие - с 29%.

Мила Кисьова

Поскъпването на по-
требителските стоки 
от началото на година-
та е 2.6%

Инфлацията през април е 
1.1% спрямо март и 2.6% от 
началото на годината. Висо-
ката стойност идва от резкия 
скок на цените на цигарите - 
с 20.8%. Вдигането на акци-
зите от началото на годината 
се е отразило на индекса на 
потребителските цени едва 
през април. През месеца с 
0.6% са поскъпнали храни-
телните продукти. Спрямо 
април 2009 г. инфлацията 
достигна 1.8%

Високата инфлация през 
април се дължи на еднокра-
тен фактор - вдигането на 
акциза на цигарите, и не е 
знак за високи инфлацион-
ни очаквания, коментират 
анализатори.

Тепърва обаче външно оп-
ределяните цени на горива и 
енергоносители ще влияят 
върху увеличаването на це-

ните на потребителските 
стоки в България. Очаква 
се от средата на годината да 
поскъпне природният газ и 
заедно с него топло- и елек-
троенергията. Допълнител-
но този процес ще се усилва 
от слабостта на еврото. От 
поскъпването на долара се 
очаква повишаване на цени-
те на горивата през следва-

щите месеци. Това обаче ще 
бъде компенсирано от слабо-
то вътрешно търсене, което 
ще допринесе за задържане 
на цените у нас, коментира 
Кристофор Павлов, главен 
икономист на УниКредит 
Булбанк. Очаквам годината 
да завърши с 2.5% инфла-
ция, заяви Павлов.

Мила Кисьова

Възнагражденията са 
се увеличили средно с 
11% в частния сектор

С 2.8% е намалял броят на 
наетите лица по трудово и 
служебно правоотношение 
през първото тримесечие 
на годината, съобщи НСИ. 
Броят им към края на март 
е 2.19 млн., което е с 64 хил. 
по-малко от края на декем-
ври 2009 г. В сравнение с 
март 2009 г. обаче наетата 
по трудов договор работна 
сила е с 222 хил. души по-
малко.

Съкращения
Най-много освободени от 
работа през първото три-
месечие са работещите в 
секторите „Хотелиерство и 
ресторантьорство” - 9.4%, 
„Строителство” - 7.4% и 
„Професионални дейности 
и научни изследвания” - 
6.2%. В преработващата 
промишленост работната 
ръка е намаляла с 2.5%. 
Това е секторът с най-много 
наети - 23.2% от всички ра-
ботещи. В другия сектор с 
най-много наети - търгови-
ята (18.4%), съкращенията 
обхващат 5.4% от работната 
ръка. 

За една година (от март 
2009 до март 2010 г.) в пре-
работващата промишле-
ност са съкратени 65 хил. 
наети на трудов договор, в 
строителството - 51 хил., а 
в търговията - 36 хил.

Безработица
След като през февруа-
ри безработицата удари 

най-високата си стойност 
от началото на кризата 
- 10.26%, вече втори ме-
сец този показател бавно 
слиза надолу. За март бе-
ше отчетена безработица 
от 10.14%, а за април се  
очаква да е 10%. Основната 
причина за тази тенденция 
е сезонната заетост. Следим 
ежедневно движението на 
пазара на труда и нивото на 
безработицата към днешна 
дата е 9.9%, заяви тези дни 
министърът на труда Тотю 
Младенов. Очаквам тази 
тенденция до края на ля-
тото да се запази най-вече 
заради съживяването на 
пазара на труда в отделни 
сектори като услугите и 
туризма, сезонната заетост 
и някои експортно ориен-
тирани предприятия, каза 
Младенов.

222 хил. души са изгубили 
работата си за година

възнаграждения
Статистиката отчита ръст 
на средната месечна работ-
на заплата както за първото 
тримесечие на годината, 
така и за периода март 2009 
- март 2010 г.

През първото тримесечие 
на 2010 г. средната месечна 
работна заплата в България 
достига 619 лв., което е с 
11 лв. повече от предното 
тримесечие. Спрямо пър-
вото тримесечие на 2009 г. 
ръстът на средната месечна 
работна заплата в общест-
вения сектор е 6.1%, а в 
частния сектор - 11.5%.

В същото време статисти-
ката отчита, че най-голям 
спад на средната заплата 
през първото тримесечие 
на 2010 спрямо четвъртото 
тримесечие на 2009 г. се на-
блюдава в дейности: „Кул-
тура, спорт и развлечения” 
- с 6.8%, „Образование” - с 
5.7%, и „Строителство” - с 
4.5%.

Работещите в сектори-
те „Енергетика”, „Финан-
сови и застрахователни 
дейности” и „Създаване и 
разпространение на инфор-
мация, творчески продукти 
и далекосъобщения” са с 
най-високи средни възна-
граждения от над 1200 лв. 
месечно. 

Най-нископлатени са на-
етите в икономическите 
дейности „Хотелиерство 
и ресторантьорство” - 415 
лв.;  „Административни и 
спомагателни дейности” 
- 427 лв.; „Селско, горско 
и рибно стопанство”  - 445 
лв.

Мила Кисьова

Цигареният акциз наду 
инфлацията през април
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Следим еже-
дневно дви-

жението на пазара 
на труда и нивото на 
безработицата към 
днешна дата е 9.9%

Тотю Младенов,
министър на труда и социалната 
политика
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България не отговаря на 
нито един от критериите за 
членство в еврозоната, кон-
статира Европейската коми-
сия в конвергентния доклад 
за напредъка на страните от 
Европейския съюз, които не 
са приели еврото за валута. 
В същото време Брюксел 
препоръча Естония да бъде 
приета в еврозоната. Окон-
чателно решение ще бъде 
взето от финансовите мини-
стри на ЕС през юли (повече 
на стр. 10). Комисията из-
готвя такъв доклад на всеки 
две години и в него оценява 
икономическото развитие 
на съответните държави и 
степента на готовност за 
приемане на единната евро-
пейска валута.

от мечти 
към миражи
Становището на Европей-
ската комисия отдалеча-
ва България още повече 
от еврозоната, както и от 
влизането в т.нар. чакалня 
ERM II. За валутния ме-
ханизъм няма критерии и 
участието в него зависи 
от политическата воля на 
европейските държавни ръ-
ководители. Въпреки това 
решението за допускане в  
ERM II силно зависи от то-
ва дали държавата отговаря 
за критериите за членство 
в еврозоната. Когато има 
разминаване, е по-малко 
вероятно ЕС да даде зелена 
светлина. В началото на ап-
рил финансовият министър 
Симеон Дянков обяви, че 
няма смисъл на този етап 
да се кандидатства за вли-
зане в чакалнята. Два дни 

България не отговаря на 
критериите за еврозоната
ЕК ще стартира процедура за прекомерен дефицит срещу страната

по-късно той се  коригира 
и обясни, че все пак е въз-
можно това да стане до края 
на годината. 

Не, не и не
Освен че България не отго-
варя на критериите, в докла-
да си ЕК прави прогнози, 
според които не се очаква 
рязко подобрение на иконо-
мическите показатели. През 
последната година инфлаци-
ята е надвишила препоръчи-
телната, като е била 1.7%. 
За тази година комисията 
прогнозира 2.3% инфлация 
в България. В доклада се 
посочва, че БНБ не е доста-
тъчно независима, което се 
дължи на пропуски в закона 
за предотвратяване на кон-
фликт на интереси. Освен 
това страната не отговаря на 
критерия за стабилност на 
цените. Посочва се също ви-
сокият дефицит в бюджета, 
който е продължил да расте 
и през първите месеци на 
годината. Прогнозата на ЕК 
е, че дефицитът ще започне 
да се свива от средата на 
годината, но бюджетът ще 
остане на минус както тази, 
така и следващата година.

още за дефицита
Паралелно ЕК представи 
и докладите за България, 
Кипър, Дания, Финландия 
и Люксембург, които са 
превишили трипроцент-
ната граница за бюджетен 
дефицит. В него комисията 
трябваше да установи дали 
превишението е пренебре-
жимо малко, по изключение 
и само временно. На трите 
условия отговаря единстве-

но Люксембург. За дефицита 
на България, който за 2009 г. 
е 3.9%, комисията е на мне-
ние, че е по изключение и 
временен. ЕК очаква той 
да се свие под 3% през тази 
година. Понеже превише-
нието е доста над препоръ-
чителната стойност обаче, 

ЕК не приема, че страната 
е изпълнила критерия за 
бюджетен дефицит.

Наказание
Въз основа на доклада Евро-
пейската комисия ще задей-
ства процеса за започване 
на наказателна процедура 

срещу България заради пре-
комерен дефицит, съобщи 
Ройтерс. Процедурата ще 
започне срещу 20 от 27-
те страни членки на ЕС, е 
съобщил говорителят на 
дирекция “Икономика” 
Амадеу Алтафаж. Оконча-
телните решения се взимат 

от съвета на финансовите 
министри. Ако се постигне 
бюджетен баланс, е напълно 
възможно процедурата да 
бъде закрита няколко месе-
ца по-късно, ако дефицитът 
бъде удържан под 3%, е 
уточнил Алтафаж. 

Филипа Радионова

 ▶  Еврокомисарят по икономическите и паричните въпроси оли Рен представи доклада за еврозоната    снимка reuters

Критерий 1: Стабилност на цените
Законът за БНБ не е напълно съгласуван с Договора за ЕС. Законът за предотвратяване на 
конфликт на интереси съдържа разпоредби, които са несъвместими с независимостта на 
БНБ. През последните 12 месеца инфлацията в България е 1.7% при препоръчителна граница 
на ЕК от 1%. През следващите месеци се очаква инфлацията да продължи да бъде висока. 
Прогнозата на комисията е, че през 2010 г. инфлацията в България ще бъде около 2.3% 
заради слабото производство, слабото нарастване на заплатите и растежа на цените на 
храните и енергията. Очаква се инфлацията малко да се увеличи на 2.7% за 2011 г. заради 
нарастваща икономическа активност.

Критерий 2: Стабилност на бюджета
Бюджетният дефицит нарасна значително до 3.9% през 
2009 г. заради увеличени разходи и падащи приходи. 
Според пролетната прогноза на ЕК при условие, че 
правителството не промени политиката си, дефицитът ще 
се запази и ще бъде 2.8% за следващата година и 2.2% за 
2011 г. В началото на годината дефицитът расте заради 
намалени приходи и по-високи от очакваното разходи. 
Заради макроикономическото развитие и приетите мерки 
за фискална консолидация комисията очаква дефицитът 
да започне да се свива от средата на годината.

Критерий 4: Стабилност на дълго-
срочните лихви
През март тази година нивото на 
дългосрочните лихвени проценти е 
било 6.9% при препоръчителни 6%. 
България не отговаря на критерия. 

Критерий 3: Валутният курс
България не участва в ERM II. Страната е във 
валутен борд от 1997 г. Допълнителните индикато-
ри като движението на международния валутен 
резерв и краткосрочните лихвени нива показват 
увеличаване на инвеститорския риск на фона на 
световната криза. Значителният фискален резерв 
продължава да подкрепя стабилността на 
валутния борд.

Графика: Гриша Струнджев
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Външни консултанти ще 
преговарят за българските моряци

Представителите на Ми-
нистерството на външните 
работи, на Министерството 
на отбраната и на Минис-
терството на транспорта, ин-
формационните технологии 
и съобщенията, които са в 
работната група, са водени 
от първостепенната цел жи-
вотът на моряците в плен да 
бъде запазен и те да се върнат 

невредими в България.
Работната група по слу-

чая с отвлечения в Аден-
ския залив български кораб 
„Панега” следи случая, ана-
лизира всяка постъпваща 
информация и е в постоянен 
контакт с фирмата собстве-
ник на кораба, увериха от 
Министерството на външ-
ните работи. От ведомството 

апелират да не се спекулира 
с детайлна информация за 
„Панега”, корабособствени-
ка, застрахователя и члено-
вете на екипажа. Коментари 
по темата и интерпретации 
на едностранна информация, 
дори от професионалисти, 
може да имат негативно въз-
действие върху усилията за 
разрешаване на кризата.

Общо 28 са похитени-
те български моряци 
от сомалийски пирати

По време на последния си 
рейс българският танкер 
„Панега” беше отвлечен от 
сомалийски пирати. Корабът 
се е движил в конвой по тра-
се, което е в международния 
препоръчителен транзитен 
коридор. Нападението е 
станало в средата му, която 
се смята за най-опасната 
част от маршрута. Послед-
ните данни за посоката на 
плавателния съд  показват, 
че той се движи към т.нар. 
Рог на Африка. На борда е 
имало 15-членен български 
екипаж. На него не е имало 
никакви ценности или товар, 
защото е пътувал, за да бъде 
нарязан за скрап.

Лесен достъп
Причината сомалийските 
пирати да успеят с инва-
зията си е лесният достъп, 
който са имали до танкера. 
Лошите метеорологични 
условия и намалената ви-
димост са попречили на 
екипажа да реагира на 
нападението. Освен това 
корабът е с нисък борд, 
което го прави удобен за 
сомалийската атака. 

Сигналът за отвличането 
е подаден от капитана на 
„Панега” Румян Попов. До 

този момент няма причини 
да се смята, че някой от 
екипажа е пострадал при 
отвличането. Близките на 
похитените български мо-
ряци са уведомени за си-
туацията. По тяхна молба, 
както и за по-голяма сигур-
ност няма да се съобщават 
имената на членовете на 
екипажа.

Министерството на външ-
ните работи пое ангажи-
мента да съобщава сво-
евременно всяка нова и 
потвърдена информация 
за състоянието на задър-
жаните български моряци. 
Но само информацията, 
която няма да навреди на 
похитените.

Запаси
Похитените българи имат 
достатъчно храна и вода. 
Но дали наличните количе-
ства ще стигнат, зависи от 
продължителността на от-
вличането. За кораб обикно-
вено продукти се зареждат 
максимум за месец, обясня-
ва капитан Христо Донев. 
По думите му „Панега” е 
заредил последно преди 
три-четири дни на изхода на 
Червено море в Суец.

Корабът „Панега”
„Панега” е български хими-
чески танкер. Построен е от 
Варненската корабострои-
телница през 1986 г. и е с 

вместимост 5850 тона. На 7 
юли 2008 г. той е оборудван 
като модерен нефтосъбирач 
със специална техника за 
откриване и събиране на 
нефтени петна. Също така 
сред уредите за оборудва-

не на борда има и радар 
за откриване на нефтени 
разливи, единствен засега 
в Черно море.

все още в плен
В плен на сомалийските 

пирати все още са два то-
варни кораба с българи на 
борда. Вече няколко месеца 
продължават преговорите 
с пиратите, а българските 
моряци чакат похитителите 
им да ги освободят. Кора-

бите са „Ейшън глори” и 
„Сейнт Джеймс парк”. За 
тях съответно бяха поис-
кани 15 млн. USD и 3 млн. 
USD. На двата отвлечени 
съда има общо 13 българи. 

Николета Цветкова

Ангажирани са 
външни консултанти 
за преговори с похити-
телите. Това е стандарт-
на практика, но не мога 
да кажа техните имена. 
Самото договаряне с 
пиратите трябва вече да 
е започнало. В Бълга-
рия се държи непре-
къснат контакт между 

Кирил Домусчиев,  
председател на борда на дирек-
торите на Български морски 
флот

Коментар

всички ведомства, 
които имат отноше-
ние за разрешаване на 
случая. И съдействат 
по дипломатически път 
за освобождаването на 
българските моряци. За 
развитието на случая 
непрекъснато се ин-
формират близките на 
похитения екипаж.

Първостепенната задача е опазване 
на живота на българските моряци

Реакция

 ▶  Служители на британския флот хванаха шестима сомалийски моряци, които са обвинени в пиратство. 
от началото на 2010 г. е имало 67 сомалийски атаки. За същия период миналата година техният брой е бил 
102, което е спад от 34% снимка ReuteRs

Илюстрация: Гриша Струнджев

През 2009-а край бреговете на Сомалия са осъществени 324 атаки на пирати. Отвлечени са 39 кораба с повече от  640 заложници. В сравнение с 2008 г. атаките са се 
увеличили близо два пъти. Средно за година през опасните води минават около 20 хил. кораба. Най-големият удар на пиратите досега бе през 2009 г., когато плениха 
танкер, собственост на Саудитска Арабия, натоварен с 2 млн. барела петрол
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Правителството  
няма да взима 
заем от МВФ

Ден след като стана ясно, че 
бюджетът явно ще се кърпи 
с пари от фискалния ре-
зерв, между управляващите 
и Синята коалиция възникна 
нов словесен спор. Отново 
се появиха коментари, че 
България трябва да поиска 
заем от МВФ. Последно 
полемиката около това дали 
да искаме пари от фонда се 
разрази през последните ме-
сеци на миналата година. 

Този път в полемиката се 
включи чак от Вашингтон 
и финансовият министър 
Симеон Дянков. Той беше 
категоричен, че България 
не се нуждае от заем от 
МВФ. По думите му стра-
ната няма нужда и от еми-
тиране на еврооблигации. 
Това заяви Дянков по повод 
предложенията на Синята 
коалиция, че правителство-
то трябва да емитира евро-
облигации за 1 млрд. EUR 
и да се предприемат стъпки 
за сключване на споразуме-
ния с фонда. Финансите на 
страната са стабилни, каза 
още Дянков. 

Не е уместно
Коментарите на Синята ко-
алиция, че ще се ползват 
пари от резерва, е просто 
един преразказ, тъй като 
те не са видели подобно 
официално предложение, 
внесено от нас или от пра-
вителството, коментира 

Мавродиев. Той обясни, че 
предстои бюджетът за 2010 
г. да се актуализира, т. е. 
ще бъдат фиксирани пара-
метрите на икономическия 
растеж, на инфлацията и 
други основни параметри, 
върху които се базира бю-
джетът. Там няма подобна 
идея за пипане на фискал-
ния резерв, беше категори-
чен депутатът от ГЕРБ. Той 
също е на мнение, че няма 
нужда да идва МВФ и да 
ни налага подобни рефор-
ми. Мавродиев напомни, 
че премиерът е деклари-
рал волята си да започне 
и да направи пенсионна-
та, здравната и останали-
те структурни реформи в 
публичната администрация 
и образованието. 

Контра
Според съпредседателя 
на Синята коалиция Иван 
Костов споразумение с 
МВФ е абсолютно необ-
ходимо предвид нежела-
нието, невъзможността на 
министрите от кабинета да 
започнат да осъществяват 
необходимите реформи, 
което ще доведе до голям 
бюджетен дефицит. Според 
сините депутати огромен 
риск крие неизпълнени-
ето на намерението да се 
съкратят бюджетните раз-
ходи допълнително с 900 
млн. лв. Никога текущите 

разходи не са били съкра-
щавани толкова драстично, 
каза Костов. По думите му 
има голяма вероятност да 
се формира дефицит от до-
пълнително поети разходи. 
В тази ситуация се очертава 
превишаване на бюджетния 
дефицит, каза Костов. 

Бизнесът си каза 
думата
Преди няколко месеца рабо-
тодателските организации 
излязоха с предложение до 
правителството да се из-
теглят пари от фискалния 
резерв, за да се разплатят 
с фирмите. По-късно с по-
стъпленията от приватиза-
ция да се попълни отново 
резервът. Това т. нар. мо-
стово финансиране беше 
предложено от Асоциацията 
на индустриалния капитал 
в България и Българската 
стопанска камара.

Числата говорят
От финансовото минис-
терство съобщиха, че по 
предварителни данни фи-
скалният резерв към края на 
март е 6.6 млрд. лв. От тях 
6 млрд. лв. са депозирани в 
БНБ, а 0.6 млрд. лв. в тър-
говски банки (главно депо-
зити на Националния фонд 
по предприсъединителните 
инструменти на ЕС). На 
месечна база спрямо края 
на март резервът се е уве-

Синята коалиция отново ланси-
ра идеята да поискаме пари от 
фонда, за да закърпим бюджета

Болници  
прехвърлят част  
от задълженията си  
на Българската банка 
за развитие

Българската асоциация на 
производителите и вно-
сителите на медицински 
изделия настоява държа-
вата да изплати в най-крат-
ки срокове дълговете на 
болниците за апаратура и 
консумативи. За последни-
те 2 години задълженията 
на лечебните заведения са 
достигнали над 100 млн. 
лв. Към момента фирмите 
не са получили нито сто-
тинка, въпреки че преди 3 
седмици премиерът Бойко 
Борисов се ангажира про-
блемът да бъде решен до 
дни. 

Очаква се днес асоци-

ацията да има среща със 
здравния министър Анна-
Мария Борисова заради за-
каната, че ако парите не им 
бъдат преведени, на 20 май 
доставките на консумати-
ви за болниците ще бъдат 
спрени.

искания
Ако проблемът не намери 
решение, фирмите, кои-
то търгуват с медицинска 
апаратура и консумативи, 
планират да заведат колек-
тивни съдебни искове сре-
щу най-големите болници 
длъжници, съобщи Силвия 
Петрова, председател на 
асоциацията. Това са ВМА, 
„СВ.Георги” в Пловдив и 
Правителствена. 

По думите й ВМА и бол-
ница „Лозенец” правят 
опит да прехвърлят част 
от задълженията си към 

Българската банка за раз-
витие. 

Законът дава право на 
болници, които са на из-
дръжка на републиканския 
бюджет, да прехвърлят 7% 
от задълженията си на тре-
зора, поясни Петрова. Тази 
възможност е  гласувана от 
Министерския съвет, но не 
е обнародвана в „Държавен 
вестник”.

Лихви
Фирмите обмислят да си 
искат и просрочените лих-
ви, които възлизат на около 
9 млн. лв., но още нямат 
единно мнение по въпроса. 
Достатъчно е да ни покри-
ят главниците, болниците 
ни дължат близо 10 млн. 
лв., посочи Ангел Хрис-
танов, финансов директор 
на „Медицинска техника 
инженеринг”. 

Здравната министърка 
Борисова обяви, че в пър-
вия си работен ден е спря-
ла търгове за апаратура. 
Болниците, които искат 
модерни апарати, трябва 
да представят инвестици-
онни планове, аргументира 
се тя. 

Целта е да се спре паза-
руването на техника, което 
после няма как болница-
та да плаща. Това е добро 
решение за момента, ма-
кар че за нас ще означава 
по-малко продажби, смята 
Христанов от „Медицинска 
техника инженеринг”. Спо-
ред запознати тази мярка се 
въвеждала и за да се раз-
бие практиката, при която 
приятелски фирми работят 
с точно определени болни-
ци и продават на високи 
цени. 

Светлана Желева

Фирми си искат 100 млн. лв. от държавата           за медицинска апаратура

▶ Не планираме да                                                   емитираме еврооблигации, каза от вашингтон финансовият министър Симеон 
Дянков                                 снимка Емилия костадинова

Засега има заявен 
инвеститорски инте-
рес само към два от 
терминалите

Държавата ще отдаде на 
концесия летищата в Русе, 
Горна Оряховица, Пловдив 
и карго терминала на лети-
ще София. Това реши прави-
телството на вчерашното си 
заседание. Въпреки че част 
от тези летища ще бъдат 
предоставени на частни ин-
веститори, министерството 
на транспорта ще продължи 
да упражнява контрол върху 
тях.

Концесията на летищата е 
част от стратегията на ми-
нистерството на транспорта 
за развитие на транспорт-
ната инфраструктура. При 
представянето й в началото 
на април тази година стана 
ясно, че съоръженията са 
стари и не особено атрак-
тивни, не са пригодени към 
шенгенските изисквания, а 
прилежащата инфраструк-
тура е в лошо състояние. 
Румънските летища имат 
конкурентно предимство 
пред българските, поне що 
се отнася до пистата в Русе. 
Държавата вече два пъти се 
опита да намери частен ин-
веститор на тези летища, но 
той така и не се появи. 

Какво се предлага
В стратегията е записано, 
че шест летища или карго 
терминали, пет пристанища 
или отделни части от тях и 
четири жп гари ще бъдат 
дадени на чужди операто-
ри. Близо 1 млрд. лв. при-
ходи се очаква да постъпят 
от концесионирането на 
инфраструктурни транс-

портни обекти.
Преди време зам.-минис-

търт на транспорта Камен 
Кичев каза, че има инвести-
торски интерес към летища-
та в Русе и Стара Загора. Те 
обаче не са в експлоатация. 
По думите му на летището 
в Горна Оряховица се про-
веждат полети.

Кичев обясни, че в Плов-
див държавата планира да 
даде на концесия не само 
пътническия терминал, но и 
карго терминала. Концесия-
та няма да промени условия-
та на авиокомпаниите, които 
оперират на летището, обяс-
ни още зам.-министърът.

Според Кичев отдаване-
то на концесия на карго 
терминала на софийското 
летище не е приоритет. На-
гласите бяха процедура за 
него да има най-рано в края 
на годината. Транспортното 
министерство обаче явно е 
променило намеренията си 
и реши сега да го концеси-
онира.

Кандидат-купувач
В началото на май Кичев 
обясни, че има интерес 
към карго терминала на 
летище Пловдив. Още по 
времето на предишното 
правителство неназована 
азербайджанска компания 
бе отправила запитване за 
съоръжението, а слухове го 
обвързваха с американски 
интереси, както и с пло-
вдивския бизнесмен Георги 
Гергов. Преди месец датска-
та компания Nordic Airport 
придоби летище Пловдив 
от „Алфа финанс холдинг”, 
собственост на Иво Проко-
пиев. Тя купи мажоритар-
ния пакет от 58.08%.

Биляна вачева

Пак пускат на концесия 
летищата в Пловдив, 
Русе и Горна Оряховица

личил с 0.2%, посочват от 
финансовото ведомство. 
Към 31 март той е бил 6.4 
млрд. лв.

За април по предвари-
телни данни имаше малък 
излишък от близо 240 млн. 
лв. Той се дължи да преве-

▶Пловдивското летище ще стане второто по важ-
ност у нас, тъй като се очаква то да стане център 
за Балканите на ирландската „Райънеър”

 снимка Емилия костадинова
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Фирми си искат 100 млн. лв. от държавата           за медицинска апаратура

Холандци откриха отровни 
вещества в зеленчуците 
РИОКОЗ издава 
сертификати за чисти 
храни, въпреки че 
съдържат канцероге-
ни, съобщи Валентина 
Лукова от PAN
РИОКОЗ крие, че зеленчу-
ците и плодовете, които се 
предлагат на българския 
пазар, съдържат забранени 
пестициди в ЕС и много 
опасна химия, съобщи Ва-
лентина Лукова от екоор-
ганизацията срещу пести-
цидите PAN. По думите й 
експертите от здравното 
министерство издават сер-
тификати, включително и 
на търговците, за чистота 
на продуктите, а в дейст-
вителност зеленчуците и 
плодовете, които се прода-
ват у нас - и български, и 
вносни, са пълни с химия 
и пестициди. Някои от тях 
са канцерогенни, други ув-
реждат репродуктивната 
система особено при мо-
мичетата, има и мутагени, 
също увреждащи развити-
ето, ендокринната система, 
провокиращи диабет и др., 
твърди Лукова. 

Черен експеримент 
Пълно разминаване има в 
данните на експертите от 
РИОКОЗ и от холандската 
лицензирана лаборатория 
AGRIQ, съобщи Лукова. 
Еколозите извършват на-
блюдение на пазара от ми-
налата година. Те произ-
волно вземат 24 проби от 
салати, зеле, мандарини, 

▶ Не планираме да                                                   емитираме еврооблигации, каза от вашингтон финансовият министър Симеон 
Дянков                                 снимка Емилия костадинова

снимка БоБи тошЕв

дената печалбата на БНБ 
за 2009 г., а не на повечето 
постъпления в бюджета.

Три сценария
Има три варианта за финан-
сиране на дефицита, който 
за тази година се очертава 

да е близо 2 млрд. лв. Те са 
да поискаме заем от МВФ, 
да емитираме външен дълг 
или да ползваме пари от 
резерва. От коментарите на 
финансовия министър става 
ясно, че България ще зало-
жи на третия вариант - пари 

от резерва. По закон обаче 
фискалният резерв не тряб-
ва да пада под 6.3 млрд. лв., 
защото служи като буфер на 
валутния борд и подкрепя 
финансовата стабилност на 
страната.

Биляна вачева

▶Силвия Петрова, председател на асоциацията на 
фирмите, които търгуват с медицинска апаратура 
и консумативи                                            снимка марина ангЕлова

лимони, банани, домати, 
портокали, гъби и др. и 
ги дават за изследване в 
РИОКОЗ. Едновременно с 
това десет от тях пращат 
в AGRIQ. Резултатите са 
потресаващо различни. 

Проби
Всички 10 проби, изпрате-
ни в РИОКОЗ, са оценени 
като чисти и еколозите по-
лучават за това сертификат. 
AGRIQ обаче не намира 

пестициди само в една про-
ба, а забранени пестициди 
в четири - зелена къдрава 
салата,българска салата, 
лимони, мандарини. Над 
минимално допустимата 
концентрация химия има 
в българска зелена салата, 
като в тази проба е открит и 
забраненият за ЕС винкло-
золин. В останалите проби 
се откриват канцерогени в 
мандарини и банани и др.

Светлана Трифоновска     

Столичната община си връща 
контрола в Общинска банка
Съдът решава съдбата 
на 2.32% от акциите 
на трезора

Столичното кметство е на 
път да си върне контро-
ла върху Общинска банка 
АД. Общинското друже-
ство ВиК ЕАД е спечелило 
на втора инстанция делото 
срещу продажбата на 2.32% 
от акциите на банката, съ-
общиха от кметството. Ако 
третата съдебна инстанция 
- касационният съд, потвър-
ди решението, дружествата 
на Ковачки ще загубят бло-
киращата си квота в общото 
събрание на банката.

Сега общината и нейни 
дружества имат 70.54% от 
акциите, а фирми, свърза-
ни с бизнесмена Христо 
Ковачки, държат 25.5%. По 
устав обаче решенията се 
взимат с квалифицирано 
мнозинство от две трети. 

Решението
На 19 април Софийският 
апелативен съд е постано-
вил, че през 2002 г. дого-
ворът и прехвърлянето с 
временни удостоверения 
на общо 58 000 акции от 
ВиК ЕАД на „Софстрой” 
са нищожни. В „Софстрой” 
по това време собственост 
е имала и общината. Това 

дружество обаче ги е прода-
ло на „МАХ 2003” ЕООД, 
чийто едноличен собстве-
ник е Христо Ковачки. 

атаката
През 2008 г. Столичният 
общински съвет смени ръ-
ководството на ВиК и след 
това дружеството заведе 
искове срещу „Софстрой” и 
„МАХ 2003” ЕООД за раз-
валяне на сделката. Град-
ският съд ги отхвърли, а 
сега апелативният отсъди 
в полза на ВиК. 
 
Триковете
Общината повече от годи-
на се опитва да си върне 

контрола върху Общинска 
банка АД. Първоначалният 
вариант беше да се откупи 
делът на фирмите на Ковач-
ки, но те поискаха огромна 
сума. През есента на 2009 
г. беше решено да се уве-
личи капиталът на банката 
с 10 млн. лв., като се върне 
взетият дивидент за 2008 г. 
с надежда, че фирмите на 
Ковачки няма да го напра-
вят. Кметството е внесло 6 
767 370 лв. До редакцион-
ното приключване на броя 
не беше получен отговор 
дали фирмите, свързани с 
енергийния бос, са върнали 
взетия дивидент.

Красимира Янева

НЗОК
Зам.-министър 
на транспорта 
влиза в надзора

 ▶Заместник-министъ-
рът на транспорта, 
ивайло московски е нови-
ят член на надзорния 
съвет на националната 
здравноосигурителна 
каса. това съобщи прави-
телствената информа-
ционна служба. той заема 
мястото на бившия зам. 
здравен министър тодор-
ка костадинова. 

 ▶надзорният съвет на 
нЗок се състои от 9 чле-
нове, от които петима 
са представители на дър-
жавата и се определят 
от мс.

У нас
Откриха 
забранени 
пестициди

 ▶Холандците откриха в 
салата българска - 5 пес-
тицида, 1 забранен в Ес, 2 
надхвърлящи съответно 
61 пъти и 2.7 пъти разреше-
ните норми, 1 канцероген, 2 
увреждащи репродуктив-
ната система, 2 мутагена. 
в салата зелена къдрава - 1 

пестицид, увреждащ ендо-
кринната система, канце-
роген, забранен в Ес.

 ▶лимони - 6 пестицида, 2 
забранени, 1  канцероген, 
2 увреждащи ендокринна-
та система, 2 развитие-
то и 1 репродуктивните 
способности.

 ▶Банани - 3 пестицида, 1 
увреждащ ендокринната 
система, 2 канцерогена, 
1 увреждащ репродук-
тивните способности, 2 
увреждащи развитието. 

▶ Според РиоКоЗ салатите са чисти от химия, но 
холандската лаборатория твърди, че съдържат 
забранени пестициди, канцерогени и мутагени 

снимка Емилия костадинова

▶ Йорданка Фандъкова обяви, че връщането на кон-
трола на общинска банка е основен приоритет за 
кметството



  10    НовиНи    свят
pari.bg  Четвъртък  13 май 2010

Брюксел: Естония  
може да въведе еврото
Талин отговаря на 
изискванията, но ЕЦБ 
има притеснения за 
инфлацията

Естония отговаря на крите-
риите за членство в еврозо-
ната, реши вчера Европей-
ската комисия. Страната 
може да приеме еврото през 
2011 г. и така да стане 17-
ата страна, която използва 
единната европейска ва-
лута. От Брюксел заявиха, 
че Естония е постигнала 
устойчив напредък в огра-
ничаването на инфлацията. 
Междувременно Европей-
ската централна банка пре-
дупреди, че прибалтийска-
та държава може да има 
проблеми с удържането на 
скока на цените. 

Процедура
Решението за приобщаване 
на нова страна към евро-
зоната формално се взима 
от правителствата на дър-
жавите членки. Досега те 
винаги са се съобразявали 
с препоръката на ЕС. ЕЦБ 
от своя страна има консул-
тираща роля. С брутен въ-
трешен продукт от 14 млрд. 
EUR Естония ще бъде вто-
рата най-малка икономика 
в еврозоната след Малта. 
Управителят на естонската 
централната банка Андрес 
Липсток ще получи място в 
съвета, който определя лих-
вите на ЕЦБ през януари.

въпросителни  
за инфлацията
Инфлацията в страната дос-
тигна 10.6% през 2008 г. За 
12-месечния пробен период 

за включване в групата на 
16-те, който приключи през 
март, страната отчете де-
флация от -0.7%. Критерият 
за допускане в еврозоната е 
1%. В пролетната си прог-
ноза ЕК посочи, че очаква 
0.2% инфлация за 2009 г., 
1.3% през настоящата го-
дина и 2% догодина. 

ЕЦБ обаче смята, че за-
бавянето на инфлацията е 
страничен ефект от сви-
ването на икономиката на 
страната с 14.1% през ми-
налата година. Централните 
банкери очакват издръжката 
на живота да започне да пос-
къпва още през следващите 
месеци. Тези притеснения 
се подкрепят и от данните 
за инфлацията през април 
- веднага след края на тесто-
вия период, когато цените се 
покачиха с 2.9%.

Успех по другите 
критерии
Естония отговаря на дру-
гите четири критерия за 
членство в еврозоната. Това 
са бюджетен дефицит, дълг, 
дългосрочни лихви и валут-
на стабилност. Дефицитът 
на страната се сви до 1.7% 
от БВП през 2009 г., което 
е под определения 3-про-
центен таван. Макар че се 
очаква дупката в хазната 
да се увеличи до 2.4% през 
2010 г., тя все пак ще бъде 
най-малката в ЕС, показват 
прогнозите на ЕК.

Талин се гордее и с най-
малкия дълг в Европа - 
9.6% от БВП през 2010 
г. Това е далеч под опре-
деления таван от 60% за 
еврозоната. Естонската 
крона беше фиксирана към 

Договори за 25 млрд. 
USD бяха подписани  
в Анкара

Русия ще построи първата 
атомна електроцентрала в 
Турция. Това стана ясно при 
подписването на 17 споразу-
мения между двете държави 
на обща стойност 25 млрд. 
USD. Договорите са основно 
в областта на енергетиката, 
както и в туризма и доставки-
те на зърно. На церемонията 
в Анкара присъстваха руски-
ят президент Дмитрий Мед-
ведев, турският му колега 
Абдуллах Гюл и министър-
председателят на страната 
Реджеп Ердоган. 

Атомен проект
Турската атомна електроцен-
трала ще има четири реакто-
ра, а строителството ще стру-

ва 20 млрд. USD. Собственик 
на централата ще бъде Ру-
сия, каза шефът на „Росатом” 
Сергей Кириенко. На по-къ-
сен етап „Атомстройекспорт” 
може да продаде до 49% на 
инвеститор. Строителството 
ще продължи седем години. 
Турция няма да участва с фи-
нансиране в проекта. Русия 
ще изплати инвестицията си, 
като продава електричество 
по фиксирани цени.

Петролопровод
Русия ще участва и в петро-
лопровода Самсун - Джейхан, 
заяви Медведев. Очаква се 
проектът да струва 3 млрд. 
USD. Има възможност да 
бъде построена и рафинерия. 
Петролната връзка, както и 
планираното разширяване на 
руските газови проекти, ще 
направят Турция важен ре-
сурсен център, каза Ердоган. 

Русия ще построи 
първата турска АЕЦ

Коалиция на компромиса ще управлява Великобритания
Дейвид Камерън е но-
вият министър-пред-
седател на страната

Новият министър-предсе-
дател на Великобритания 
се казва Дейвид Камерън. 
Това стана ясно късно ве-
черта във вторник, след като 
консерваторите постигнаха 
коалиционно споразумение 
с третата политическа сила 
в парламента - Либерал-
демократическата партия. 
Лидерът й Ник Клег става 
вицепремиер, а финансов 
министър ще бъде Джордж 
Озбърн от торите. Лидерът 
на лейбъристите Гордън 
Браун подаде оставка като 
премиер. Това е първото 
коалиционно правителство 
на Острова от 70 години 
насам. 

Консерваторите спече-
лиха най-много места в 
парламента на изборите 
на 6 май, но не успяха 
да постигнат абсолютно 
мнозинство. След дълги 
преговори между тях и ли-
бералдемократите, както 
и между лейбъристите и 
либералдемократите, беше 
постигнато споразумение с 

най-голямата политическа 
сила в парламента.

Приоритети  
и компромиси
Новото правителство вече 
започна да очертава прио-
ритетите в програмата си. 
Най-спешната задача е на-
маляването на бюджетния 
дефицит, което включва 
свиване на разходите с 60 
млрд. GBP през тази година. 
Извънредният бюджет ще е 
готов до 50 дни. Ще бъде 
въведен данък за банките, за 
да се избегне нова финансо-
ва криза.  Либералдемокра-
тите са се съгласили да от-
падне идеята за свръхданък 
върху имотите на стойност 
над 2 млн. GBP. В замяна 
на това консерваторите са 
се отказали да вдигат прага 
за наследствения данък до 
1 млн. GBP. Кабинетът на 
Камерън ще вдигне социал-
ните осигуровки с по-малко, 
отколкото се планираше от 
предишното правителство 
и ще се опита да увеличи 
данъчния праг за хората с 
ниски доходи.

Великобритания няма да 
въвежда еврото до края на 
мандата на новия парламент. 

единната валута на ниво 
15.6466 EEK/EUR още при 
въвеждането на европей-
ския паричен съюз през 
1999 г.

Бъдещето  
на еврозоната
Естония може да е послед-
ната страна, допусната до 
еврозоната за много годи-
ни напред, смятат някои 
наблюдатели. Съседите й 
Литва и Латвия очакват да 

приемат еврото през 2014 
г. Според финансовия ми-
нистър на Полша, която не 
фиксира дата за членството 
си, еврозоната в момента е 
като къща, която се нуждае 
от ремонт. По-добре е да не 
си в нея, докато строители-
те са там, коментира Яцек 
Ростовски. След няколко 
години еврозоната ще е 
по-силна и ще можем спо-
койно да се присъединим, 
добави той.

▶ Централната банка на Естония ще се представлява 
в съвета на ЕЦБ по лихвите от януари
              снимка BloomBerg

▶ Дейвид Камерън (вляво) и Ник Клег ще правят още 
доста компромиси по време на управлението си 

снимка reuters

Кой е Камерън
Най-младият 
премиер ще води 
страната
▶ Четиридесет и три 
годишният камерън е 
първият консерватор на 
„Даунинг стрийт” след 13 

години управление на лей-
бъристите. 
▶ той е най-младият пре-
миер от 1812 г., с 6 месеца 
по-млад от предишния 
рекордьор тони Блеър.
▶ камерън е и първият 
възпитаник на „итън” на 
този пост от началото 
на 60-те години.

Предвижда се да се про-
вежда референдум за всяко 
прехвърляне на правомощия 
към ЕС. Либералдемократи-
те са се съгласили също да се 
въведе таван на имигрантите 
от страни, които не са членки 
на ЕС.

Неотложни задачи
В речта си пред новия си 
дом на „Даунинг Стрийт” 
Камерън обеща да се  
заеме с неотложните про-
блеми на Великобритания 
като дефицита и социал-
ните въпроси, както и да 
възстанови доверието в 
политическата система на 
страната. Той се зарече да 
работи за изграждането 
на по-отговорно общество 
във Великобритания и да 
помага на възрастните, бо-

лните и бедните. Трябва 
да се справим с големите  
предизвикателства и да 
вземем трудните решения, 
така че заедно да постигнем 
едно по-добро бъдеще, по-
сочи Дейвид Камерън.

Надявам се, че това е нача-
лото на новия тип политика, 
в който винаги съм вярвал, 
подчерта Ник Клег. Това е 
политиката, в която поли-
тици с различни убеждения 
се обединяват и преодоляват 
различията си, за да оси-
гурят добро управление в 
името на цялата страна. Той 
увери избирателите си, че не 
би подписал коалиционното 
споразумение, ако не е твър-
до убеден, че то предлага 
уникална възможност да се 
направят тези промени, в 
които те заедно вярват.

▶ в сянката на руската мечка премиерът на Турция 
Реджеп Ердоган вижда шанс за страната си да стане 
основен ресурсен център                                        снимка reuters
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Компании 
и пазари

Банките бавно размразяват 
кредитирането в края на март
Потребителското финансиране расте по-бързо от фирменото
Банките са развързали леко 
кредитирането през първо-
то тримесечие на годината, 
показват данните от офи-
циалната статистика на 
БНБ. Според нея кредити-
те, които се отпускат, вече 
са в по-големи размери. 

В края на първото три-
месечие на 2010 г. заемите, 
които са отпуснали банки-
те, се увеличават с 2.26% 
на годишна база до 49.8 
млрд. лв. Спрямо послед-
ното тримесечие на 2009 г. 
обаче има лек спад в обема 
на отпуснатите кредити - с 
0.53%.

Общият брой на креди-
тите за януари - март 2010 
г. е малко над 2.9 млн., 
показват данните на цен-
тралната банка. Това е на-
маление от 1% на годишна 
база. 

Домакинства
Обемът на отпуснатите 
кредити за домакинствата 
в края на първото три-
месечие на годината се 
увеличава с 4.38% спрямо 
същия период на миналата 
година. В същото време 
има спад от 1% на броя на 
отпуснатите кредити. При 
фирмените кредити се на-
блюдава същата тенденция 
- сумата, която е отпусната 
от банките на фирмите, 
се увеличава с 1.07%, а 
броят на заемите намалява 
с 2.36%. 

Данни
Фирмените заеми са на 
стойност 30.7 млрд. лв., 
което е намаление спрямо 
последното тримесечие на 

Автомобилният пазар продължава да се свива
Малко под 1400 леки 
коли са продадени в 
България през април 

Спадът на продажбите на 
нови автомобили в Бъл-
гария продължава да бъде 
44%, показва статистиката 
на Асоциацията на авто-
мобилните производите-
ли и техните оторизирани 
представители у нас. Общо 
5352 нови леки коли са 
били пласирани в страна-

та за първите 4 месеца на 
годината, а само за април 
продажбите са 1396, от-
читат от асоциацията. На 
месечна база април е до-
вел до лек спад на пазара, 
след като през март бяха 
продадени общо 1478 нови 
автомобила. През минала-
та година пазарът на нови 
автомобили в България се 
сви с 52%. 

разпределение
С най-голям пазарен дял 

за миналия месец е Toyota, 
която е продала общо 189 
автомобила. За първите 
четири месеца на годината 
продажбите й са точно 500. 
След японската компания 
се нарежда Peugeot със 
145 продажби. Французите 
обаче са лидер на пазара от 
началото на годината с 555 
продажби. 

На трета позиция за ми-
налия месец остава Ford 
със 131 продажби. За пери-
ода януари - април 2010 г. 

компанията е продала 509 
автомобила. 

мотоциклети  
и камиони
При мотоциклетите спадът 
в продажбите от началото 
на годината е почти 40.5%. 
На пазара у нас са реали-
зирани общо 72 возила. 
При камионите и автобу-
сите свиването е с 45% 
до 208 продажби, показва 
статистиката от началото 
на годината. 

Цитат

▶  проф. нуриел рубини

Гърция и другите „изо-
ставащи” от еврозоната 

може да бъдат принудени да се 
откажат от еврото през следва-
щите няколко години
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2009 г. от 0.6%. Кредитите 
за домакинствата нама-
ляват с 0.4% до 19 млрд. 
лв. спрямо предходното 
тримесечие. 

Най-голям обем кредити 
са отпуснати на фирмите 
от сектора на търговията 
и ремонта на автомобили 
и мотоциклети - 9.7 млрд. 
лв. На второ място се на-
режда преработващата 
промишленост с 6 млрд. 
лв. взети заеми, а на трето 
място е строителството. 
Фирмите от този отрасъл 
са взели кредити на стой-

ност 4.3 млрд. лв. 
Кредитите, сключени за 

срок над пет години, са 
най-много. Потребител-
ските са 625 хил., а фир-
мените малко над 18 хил. 
Потребителските кредити 
се увеличават с 6.5%, а 
ипотечните с 6.4% спрямо 
последното тримесечие 
на 2009 г. В края на март 
стойността им е съответно 
7.6 млрд. лв. и 8.4 млрд. 
лв.

милионери на кредит
До края на март 5220 са 

физическите лица и фир-
ми, които са получили 
заеми над 1 млн. лв. Броят 
на кредитните милионе-
ри в България намалява 
с 18 спрямо последно-
то тримесечие на 2009 г. 
Богатство на кредит са 
натрупали 119 граждани. 
Предходното тримесечие 
те са били 114, а година 
по-рано - 102. 

Спестявания
Въпреки кризата и растя-
щата безработица банко-
вите спестявания продъл-

жават да се увеличават. 
Данните на БНБ показват, 
че в края на март общият 
брой на депозитите в бан-
ковата система е 12.9 млн. 
броя. Това е ръст от 0.4% 
на годишна база. Размерът 
на банковите спестявания 
в края на първото триме-
сечие се увеличава със 
7.4% спрямо същия пери-
од на 2009 г. и достига 37.1 
млрд. лв. 

Депозитите на дома-
кинствата се увеличават 
с 12% на годишна база. 
Стойността им е 25 млрд. 

лв. Фирмените спестява-
ния намаляват с близо 1% 
спрямо същия период на 
миналата година и дости-
гат 12.1 млрд. лв.

 Тенденцията и при де-
позитите е същата - броят 
на вложенията намалява, 
но сумите се увеличават. 
Спрямо последното три-
месечие на предходната 
година депозитите на до-
макинствата нарастват с 
2.8%, а тези на фирмите 
с 1%, показват данните 
на БНБ. 

радослава Димитрова

КРЕДИТИДЕПОЗИТИ

Домакинства, млрд. лв. Фирми, млрд. лв.

Домакинства, млн. броя Фирми, хил. броя

Домакинства, млрд. лв. Фирми, млрд. лв.

Домакинства, млн. броя Фирми, хил. броя

128.6 126.4 125
2.8 2.8 2.8

30.4 30.9 30.718.2
19.1 19

467

461.9 452.812.3

12.7

12.4

12.2
12 12.1

22.3
24.3

25

Q1 2009 г.

Q1 2010 г.

Q4 2009 г.

Q1 2009 г.

Q1 2010 г.

Q4 2009 г.

Графика: Вихър Ласков

-1.97%

+1.08%

-2.56%

+2.89%

-0.66%

-0.59%

-0.76%

-0.42%

▶ пазарът на автомобили продължава да изпитва 
ефектите на кризата снимка reuters
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 ▶  Господин Василев, КТБ 
отчита стабилен ръст 
на печалбата си в края 
на 2009 г., както и за 
първото тримесечие на 
2010 г. - дори раздавате 
дивиденти. Как пости-
гате тези резултати? 
заделяте много малко 
провизии? очевидно кре-
дитоискателите ви са 
стабилни компании?

- Преди всичко ние рабо-
тим по план, който не ни се 
е налагало дори да го реви-
зираме независимо от всич-
ки обстоятелства, които се 
стекоха на финансовите 
пазари и в глобалната ико-
номика. Ние бяхме малко 
по-подготвени от остана-
лите колеги. Най-малкото 
защото не бяхме изкушени 
от ритейл банкиране, от 

потребителско кредитира-
не, от ипотеките. Навреме 
успяхме да избягаме и от 
много финансирания в об-
ластта на строителството и 
си останахме концентри-
рани там, където винаги 
сме били - енергетика, ин-
фраструктура и експортно 
финансиране. 

Провизирането не е акт 
на добра или лоша воля. То 

е стриктно организирано 
от съответните наредби 
и нормативи на централ-
ната банка. Т.е. ние прос-
то нямаме такива лоши 
експозиции, които да се 
налага да провизираме. На-
против, ние провизираме, 
и то регулярно, редовни 
експозиции, за да усилим 
превенцията на бъдещите 
рискове. 

 ▶ можем ли да посочим 
някоя сериозна компа-
ния, която е от трите 
основни кредитирани от 
вас сектора?

 - Почти всички друже-
ства от енергетиката - и 
държавно ориентирани, и 
частни, ползват кредити 
от КТБ. И те не стоят зле. 
Имаме много комплексни 
финансирания за сериоз-

ни компании от пътната и 
водностроителната инфра-
структура, които имат оси-
гурени проекти, които ра-
ботят и които ние сме обез-
печили финансово. Имаме 
и експортно ориентирани 
компании от различни от-
расли. Не е тайна, че Кор-
поративна търговска банка 
обслужва основно бизнеса 
със специална продукция. 

Клиентите са ни скъпи, твърди 
Корпоративна търговска банка 
(КТБ) в неотдавнашна реклам-
на кампания. Това едва ли е 
вярно. КТБ се оказа изключи-
телно печеливша банка според 
оповестените от Българската 
народна банка (БНБ) официал-
ни финансови отчети за първо-
то тримесечие на 2010 г. 

Общата печалба на банко-
вата система на годишна база 
(Q1 2010 към Q1 2009) според 
статистиката на регулатора е 
спаднала с 37.5% до 170 млн. 
лв. На фона на пазарния спад 
само две банки от Топ 10 имат 
ръст на печалбата - ОББ с 24% 
и КТБ с 36%. Коефициентът 
на доходност (печалба към 
доходоносни активи) на инвес-
тицията на КТБ обаче е 1.45%, 
което е три пъти повече от този 
на следващата банка - ОББ с 
коефициент 0.52%. Това пра-

ви КТБ девета по стойност на 
активите, но четвърта по абсо-
лютна стойност на печалбата 
след УниКреди Булбанк, ОББ и 
Банка ДСК.

Намаляване на отпуснатите 
кредити, ръст на процента 
лоши кредити, повече прови-
зии, по-ниска печалба. Това се 
случва на почти всички банки 
през изминалата година. Кор-
поративна няма такива про-
блеми - банката изписва най-
малко провизии като процент 
от кредитния си портфейл 
(0.8%) или три пъти по-мал-
ко от следващата банка ПИБ 
(2.40%). 

Каква е формулата на по-
добен успех и как скъпите 
клиенти се оказват евтини 
- донякъде това става ясно от 
думите на Цветан Василев, из-
пълнителен директор на КТБ, 
в интервю за в. “Пари”.

Държавни фирми имат между 400 и 450 млн. лв. в КТБ
Интервю Цветан Василев, председател на надзорния съвет на Корпоративна търговска банка

Не виж-
дам нищо 

престъпно най-
добрата банка 
по капиталови 
показатели да ра-
боти с държавни 
структури

Корпора-
тивна тър-

говска банка не 
финансира ме-
дии

Стига да е 
печеливш,  

НУРТС е проект, 
който би минал 
през банката, ко-
ето e мой личен 
интересснимка марина ангелова

КТБ ОББ Уникредит Булбанк Банка ДСК Пиреос Банк Райфайзенбанк ПИБ Сосиете Женерал Експрес Пощенска банка Алфа Банк

1.43% 0.52% 0.52% 0.44% 0.39% 0.29% 0.26% 0.15% 0.05% -0.73%
Коефициент на доходност
от инвестиция*

Активи в хил. лв.

Печалба Q1 2010 г. в хил. лв.

Промяна в печалбата
спрямо Q1 2009 г.

Кредитен портфейл в хил. лв.

Коефициент на изписаните
провизии към кредитния
портфейл

2 210 492 7 945 731 11 497 674 8 680 605 3 558 835 6 806 408 4 310 678 2 793 278 6 062 498 2 184 877

21 082 34 720 37 969 32 526 10 746 13 169 8 030 3 514 2 009 (14 102)

36.10% 23.83% -35.41% -33.28% -2.14% -16.94% -36.52% -56.46% -79.60% 22.39%

1 477 604 6 655 431 7 366 084 7 363 225 2 777 800 4 506 651 3 058 070 2 274 496 4 398 652 1 937 129

0.81% 4.66% 5.94% 6.73% 3.31% 4.32% 2.40% 2.99% 3.95% 4.35%

*Печалба спрямо
доходоносни активи

Източник: БНБ
Графика: Гриша Струнджев
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Това са всички заводи с во-
енна продукция. Повечето 
от тях работят на 100% с 
Корпоративна банка. В мо-
мента те се справят много 
добре с кризата. Включи-
телно и държавния ВМЗ, 
който от почти 2 години 
съществува благодарение 
на възможностите, които 
сме осигурили ние.

 ▶ Според тримесечния 
отчет имате 100% марж 
между лихвените си 
приходи и разходите. от 
друга страна, финанси-
рането ви в около 60% 
се осигурява от депози-
ти, които по-принцип 
са по-скъпи като ресурс 
от кредитните линии. 
може ли да кажем ня-
какъв среден процент, 
на който се финансира 
банката?

- Да, средният процент е 
накъде около 4.5. Средната 
лихва, при която банката 
продава ресурс, е малко над 
9%. Около 1.5% са адми-
нистративно-управленски 
разходи, които са най-ни-
ските в системата. Разлика-
та в този тип разходи между 
Корпоративна и останалите 
банки е в пъти.

 ▶ Това благодарение на 
по-малкото клонове ли е?

- Да, но и на по-голямата 
интензивност в работата на 
служителите и на управле-
нието на повече активи на 
глава от персонала.

 ▶ направи ми впечат-
ление, че клоновете са 
ви малко, но имате на 
строителната площад-
ка в Белене...

- Да, банката работи с 
“Атомстройекспорт”. Тя 
обслужва основно плаща-
нията на компанията. От 
нея и към нея. Но мисля, че 
там имат клонове и други 

банки. Но естествено ние 
се стремим към силно пред-
ставяне в енергетиката и то 
не е от вчера, а от 2000 г. А 
откакто банката е в новия 
си формат, тя непрекъснато 
работи и се развива в облас-
тта на енергетиката. И КТБ 
не е банка, която обслужва 
текущо, но и предоставя 
кредити и всякакви други 
банкови услуги - гаранции, 
акредитиви.

 ▶ Ще продължите ли да 
държите този профил?

- Да, ще продължим. И 
пак казвам, това не е от 
вчера, макар сега някои да 
се опитват да изкарат, че е 
станало миналата година. 
Това не е вярно. 

 ▶ В консолидирания от-
чет за 2009 г. 33.7% от 
привлечения ресурс на 
банката е от държавни 
средства. Колко е той 
към края на март 2010 г.?

- Аз не знам как точно е 
извлечен този показател. 
Най-вероятно в него са и 
средствата, които са обез-
печени с държавни ценни 
книжа. Винаги извличането 
на данни към конкретна да-
та крие риск. Показателят 
може да е представителен, 
но може и да не е. Част 
от фирмите се обслужват 
текущо. Те нямат излишъ-
ци за дълго време. В една 
банка винаги трябва да се 
съчетават компонентите 
доходност и ликвидност. 
Ако погледнете КТБ, ще 
видите, че тя е с по-добра 
ликвидност от средната за 
банковата система и може 
би с най-високата доход-
ност в момента. 

Да, има държавни сред-
ства. Те не са и държавни, а 
на фирми с държавно учас-
тие. Средно около 20-25% 
са средствата в банката, 
които имат като произход 

фирми с държавно участие. 
Но срещу тези 20-25%, ко-
ито са около 400-450 млн. 
лв., ние имаме насреща към 
200-250 млн. лв. кредити 
към държавни структури. 
Също така задбалансови 
ангажименти под формата 
на гаранции и акредити-
ви и още около 100-150 
млн. лв. финансирания към 
компании, които са дос-
тавчици на стоки и услуги 
за държавните структури, 
които приемат изпълнени-
ето на разсрочено плащане. 
На практика държавните 
структури не биха получи-
ли тази услуга, ако ние не 
осигурим финансирането 
на частната структура. 

 ▶ затова, когато гово-
рим за такъв процент на 
средствата от дър-
жавни дружества, той 
трябва да се разглежда в 
неговата комплексност. 

- Да, ние обслужваме дър-
жавни структури. Но аз 
не мисля, че някоя струк-
тура - дали държавна или 
частна, може да си сменя 
всеки ден сметките. Част 
от сметките са предмет 
на дългосрочни договори. 
Част от тях са предмет на 
други ангажименти. Много 
ли ще е коректно, ако днес 
парите са постъпили по 
сметката на някоя фирма 
в КТБ, утре тази фирма да 
ги прехвърли в друга банка, 
която няма нищо общо с 
този процес. Нещата трябва 
да се разглеждат в тяхната 
комплексност. А и не виж-
дам нищо лошо най-до-
брата банка по капиталови 
показатели да работи с тези 
структури. Не виждам това 
да е нещо престъпно. 

 ▶ Казахте 400-450 млн. 
лв...

- Да, но срещу 400 млн. 
обратни ангажименти към 

държавата смятате ли, че 
някъде има и в държавата 
риск? Някои говорят, че 
капиталът на банката бил 
малък. Ами той е 300 млн. 
лв., от които не повече от 
50 млн. лв. са ДМА. Оста-
налите 250 млн. лв. са кеш. 
И, трето, те са 20-25% от 
общия обем на активите. 
Останалите са частни сред-
ства, включително собствен 
капитал на банката. Къде е 
проблемът, аз не виждам 
проблем. Някой бил спон-
сорирал банката!

 ▶ а спонсорира ли я ня-
кой?

- Не е вярно. Всичките 
сметки на държавни фирми 
са открити след конкурси. 
Повечето от тях се обслуж-
ват без такси, при най-до-
бри лихвени условия дори 
по разплащателни сметки. 

 ▶ има ли депозити на 
компании, които са с 
миноритарно или ма-
жоритарно държавно 
участие?

- Да, имаме. Всичките 
след конкурси. Преди това 
те стояха в други банки 
след конкурси. На лихви, 
които са 3-4 пъти по-ниски 
от тези, които са дошли при 
нас, но и при други банки.

 ▶ Колко е средната лихва, 
по която се олихвяват 
тези депозити?

- Между 5.5 и 7.5%. И аз 
мисля, че това е повече от 
пазарна лихва. 

 ▶ В средствата, които се 
обявяват като държав-
ни, има ли такива, кои-
то не са на държавата 
България?

- Не познавам такива 
средства. Но знам, че из-
вън прекалено заинтерсо-
ваното писмо на Съюза на 
издателите има маса други 

средства, които са държав-
ни и стоят в банки, където 
въпросният съюз няма ни-
какви интереси да прове-
ри. (Бел. ред. - преди три 
седмици “Съюзът на изда-
телите в България” поиска 
от финансовия министър 
Симеон Дянков да огласи 
в кои търговски банки са 
депозитите на държавни 
фирми и министерства и как 
са били избрани тези банки. 
Министърът все още не е 
съобщил поисканата инфор-
мация. В. “Пари” не членува 
в Съюза на издателите.)

 ▶ през 2010 г. КТБ се дви-
жи успешно, доколкото 
виждаме от отчета за 
тримесечието. Ще реви-
зирате ли нагоре прогно-
зите си и ще раздавате 
ли пак дивиденти?

- Дивидентът е въпрос на 
политиката на управление 
на капитала. Тази година 
ние констатирахме, че бан-
ката има излишък на капи-
тал. Затова заедно с другия 
основен акционер в банка-
та - суверенния държавен 
фонд на Оман - решихме 
да разпределим дивидент. 
Какво ще се случи тази 
година, не искам да гадая. 
Досега банката върви нор-
мално спрямо прогнозата 
си. Около 3 млн. лв. от 
печалбата за първото три-
месечие (бел. ред. - общо 
21 млн. лв., виж таблицата) 
се дължи на разпределения 
дивидент от дъщерни дру-
жества. Ако в икономиката 
нещата завият към негатив-
на посока, ние ще си кори-
гираме прогнозата. Засега 
кредитният портфейл е в 
добро състояние. Активите 
на банката растат, и то не 
благодарение на държавни-
те дружества. 

 ▶ заговорихме за кредит-
ния портфейл, шума око-

ло него и коментарите в 
медии. Финансирате ли 
медии, г-н Василев?

- Корпоративна търгов-
ска банка не финансира 
медии. 

 ▶ и още един медиен 
въпрос. Вие ли сте соб-
ственик на компанията, 
купила нУрТС?

- Не, аз не съм собстве-
ник, аз консултирам един 
инвестиционен фонд, който 
има амбициите да вложи в 
това дружество и да напра-
ви добър проект. НУРТС в 
момента е част от общото 
понятие БТК. Не знам какво 
толкова изненада колегите 
тази сделка, при положение 
че и сега НУРТС е частна 
собственост. И никой не 
е коментирал това. За мен 
това е един перспективен 
проект. Убедил съм доста 
хора да инвестират в това 
нещо. Мои познати отвън, 
които знаят възможностите 
ми. Този проект има потен-
циал, но до момента в него 
не е инвестирано. Тепърва 
има да се влага.

 ▶ Колко?
- Зависи. Между 20 и 50 

млн. EUR. Но засега ин-
веститорите са поели ан-
гажимента да платят 50-те 
процента на БТК. За оста-
налата инвестиция има дос-
татъчно желаещи банки. 

 ▶ ако има перспектива за 
печалба, би ли го финан-
сирала и Корпоративна?

- Аз никога не изключ-
вам нищо. Засега това не е 
предвидено, но винаги мога 
да подкрепя проект, който, 
освен че има добра печал-
ба, би вкарал оборотите си 
в КТБ. Това е още един про-
ект, който би минал през 
банката, което e мой личен 
интерес.

мирослав иванов

Държавни фирми имат между 400 и 450 млн. лв. в КТБ

КТБ ОББ Уникредит Булбанк Банка ДСК Пиреос Банк Райфайзенбанк ПИБ Сосиете Женерал Експрес Пощенска банка Алфа Банк

1.43% 0.52% 0.52% 0.44% 0.39% 0.29% 0.26% 0.15% 0.05% -0.73%
Коефициент на доходност
от инвестиция*

Активи в хил. лв.

Печалба Q1 2010 г. в хил. лв.

Промяна в печалбата
спрямо Q1 2009 г.

Кредитен портфейл в хил. лв.

Коефициент на изписаните
провизии към кредитния
портфейл

2 210 492 7 945 731 11 497 674 8 680 605 3 558 835 6 806 408 4 310 678 2 793 278 6 062 498 2 184 877

21 082 34 720 37 969 32 526 10 746 13 169 8 030 3 514 2 009 (14 102)

36.10% 23.83% -35.41% -33.28% -2.14% -16.94% -36.52% -56.46% -79.60% 22.39%

1 477 604 6 655 431 7 366 084 7 363 225 2 777 800 4 506 651 3 058 070 2 274 496 4 398 652 1 937 129

0.81% 4.66% 5.94% 6.73% 3.31% 4.32% 2.40% 2.99% 3.95% 4.35%

*Печалба спрямо
доходоносни активи

Източник: БНБ
Графика: Гриша Струнджев
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Мобилните оператори по-
казаха първи признаци на 
съживяване от кризата в 
тримесечните си отчети за 
януари - март 2010 г. Огра-
ничаването на потребител-
ските разходи и намалява-
нето на цените от страна на 
Комисията за регулиране на 
съобщенията в началото на 
годината обаче продължават 
да рефлектират негативно 
върху приходите им. 

Ефекти
С очакван лек спад от 3.2% 
в общите приходи започна 
годината за трите мобилни 
оператора. При МобилТел 
понижението е от 9.7% до 
265.6 млн. лв.,  от Глобул 
отчитат свиване с 4.2% до 
203.4 млн. лв., а консолиди-
раният оборот на Българ-
ската телекомуникационна 
компания (оперираща с 
името Виваком) се е уве-
личил с 5.3% за първото 
тримесечие на годината. 
Като основна причина за 
понижението се сочи спа-
дът в общото потребление 
на телекомуникационните 
услуги от страна на българ-
ските домакинства с около 
5% за първото тримесечие 
на годината. 

В началото на годината 
Комисията за регулиране 
на съобщенията наложи и 

През юли компанията 
ще отвори автоматич-
на сортираща инста-
лация за опаковки от 
стъкло 

Организацията за разделно 
събиране на отпадъци от 
опаковки „Екопак” планира 
през 2010 г. да инвестира са 
1.240 млн. лв. Имаме ня-
колко финансови програми 
как да изкараме годината, 
без да има катаклизми, каза 
Тодор Бургуджиев, изпъл-
нителен директор на „Еко-
пак”. И добави, че фирмата 
не разпределя печалба, тя 
е длъжна колкото средства 
са събрани, толкова да бъ-
дат инвестирани. През юли 
трябва да бъде пусната в 
експлоатация нова автома-
тична сортираща инстала-
ция за стъклени опаковки. 
С нея броят им ще достигне 
12.

резултати
Общата инвестиция на ком-
панията за периода от 2004 
до 2009 г. е 15.7 млн. лв. 
„Екопак” е с 47.8% пазарен 

„Екопак” планира да инвестира 
близо 1.3 млн. лв. тази година 

дял сред организациите за 
разделно събиране на от-
падъци от опаковки в стра-
ната. Компанията работи 
само с български заводи за 
рециклиране. Има сключе-
ни договори с 27 предпри-
ятия за възстановяване на 
суровини.

законови промени
С промени в нормативна-
та уредба се предвижда и 
общините да имат ангажи-

менти към финансирането 
на събирането и извозва-
нето на отпадъците. Към 
момента те нямат никакви 
инвестиционни отговорно-
сти. Общините имат право 
да контролират методите 
на събиране и да налагат 
санкции, ако се установят 
нарушения, заяви Тодор 
Бургуджиев. По думите му 
те не изпълняват дори това 
свое задължение.

николета Цветкова

Визия
Хотелът е 
паметник  
на културата

 ▶Хотел „Палменвалд 
Шварцвалдхоф” е един 
от четирите паметни-
ка на културата в Герма-
ния, които са и хотели. 

 ▶Сградата е построена 
през 1895 г., била е деви-
чески пансион, а по време 
на Втората световна 
война - лазарет.

 ▶Проектът на обнове-
ния хотел е на българ-
ския архитект Марин 
Найденов.

 ▶Навсякъде в дизайна е 
вплетена като символ 
българската роза. В рес-
торантите ще се серви-
рат традиционни бъл-
гарски напитки и ястия.

 ▶Пред  хотела се намира 
най-старото голф игри-
ще с 18 дупки в Германия, 
6 червени тенис корта  
и общински парк от 4 
хил. дка.

Инвестицията на 
Стефан Шарлопов 
в „Палменвалд 
Шварцвалдхоф”  
е 9 млн. EUR 
 
 На 17 май ще бъде тържест-
веното откриване на първия 
български 4-звезден хотел 
в чужбина - „Палменвалд 
Шварцвалдхоф”. Сградата, 
която се намира в германския 
град Фройденщат, е на 120 го-
дини и е обявена за културен 
паметник. Хотелът бе купен 

от бизнесмена Стефан Шар-
лопов през 2007 г. за малко 
над 1 млн. EUR. Заедно със 
средствата за реновиране-
то на обекта инвестицията 
достигна 9 млн. EUR. Няма 
как само с думи да убедим 
европейците, че можем да 
правим качествен туризъм. 
Трябваше да им го покажем 
и с дела на тяхна територия, 
коментира Шарлопов.

Тържествената част
За официалното откриване на 
4-звездния хотел е поканен 

Борисов реже лентата на първия 
български хотел 4* в чужбина

премиерът Бойко Борисов. 
На следващия ден на „бъл-
гарска територия” ще запо-
чне форум „Бизнес шансове 
в България”, организиран 
от Индустриално-търгов-
ската камара на Северен 
Шварцвалд и Германско-
българската индустриално-
търговска камара в София. 

промоции за българи
Хотелът отвори врати за 
гости още преди месец - на 
17 април. Още през май ще 
постигнем над 50% заетост, 
каза за в. „Пари” Шарлопов. 
Според него през най-нато-
варения период - от юни до 
август, заетостта ще бъде 
минимум 60%. Нощувката 
в двойна стая със закуска 
е между 150 и 180 EUR на 
вечер. По принцип цените, 
които са адекватни за този 
район, са малко по-високи от 
тези, с които сме свикнали в 
България, казват от Sharlopov 
Hotels. За български гражда-
ни ще има 30% отстъпка от 
цената. За летните месеци 
вече има доста резервации 
на български туристи.

Дарина Черкезова

 ▶  Тодор Бургуджиев, изпълнителен директор на 
„Екопак” (вдясно), и Тихомир Лазаров, технически 
директор в компанията, показаха как изглеждат 
рециклирани продукти СНиМка боби тоШеВ

понижение на цените за 
терминиране в мрежите на 
операторите. Това допъл-
нително натежа в отчетите 
на телекомуникационните 
компании. Считано от пър-
ви януари 2010 г. в часовете 
на силен трафик таванът 
е 20.5 ст. на минута, кое-
то е свиване с 11%, а при 
силния трафик цената е 15 

ст., или с 12% по-малко. 
Според плановете на КРС 
от 1 юли ще бъде въведено 
ново намаление на цените 
на терминиране, което ще 
бъде с 36.6% в часовете 
със силен трафик и 27% за 
слаб трафик. Въпреки това 
мобилните оператори са 
позитивни в очакванията 
си и прогнозират възстано-

вяване от кризата към края 
на годината. 

печалба
Програмите за съкращаване 
на разходите също са по-
могнали на телекомуника-
ционните компании и част 
от тях отчитат ръстове в 
печалбите си за първото 
тримесечие на годината. 

Печалбата на Глобул за пър-
вата четвърт на 2010 г. отчи-
та минимален ръст от 2.7% 
до 81 млн. лв. При Виваком 
увеличението е 64.3% до 
38.45 млн. лв. Единствено 
МобилТел отчита спад от 
5.4% до 142.1 млн. лв. Това 
е доста по-добро постиже-
ние спрямо регистрирания 
преди година спад от 17.5%. 

Операторите отчитат и уве-
личение на абонатите си с 
договори, като при М-Тел 
те са със 17% повече, а при 
Глобул - с почти 4%. 

полемика
Паралелно с публикуване-
то на финансовите отчети 
на операторите за първото 
тримесечие на годината 
стана ясно, че процедурата 
за опростяване на прено-
са на стационарни номера 
е изправена пред забавя-
не. МобилТел и Виваком 
обявиха, че са подписали 
споразумението за въвеж-
дането на процедурата за 
пренос на едно гише. От 
Глобул обаче не са сложили 
свой подпис под документа, 
което според председателя 
на КРС Веселин Божков 
го лишава от юридическа 
стойност. Очаквам, че до 
1-2 дни този проблем ще 
бъде разрешен, заяви той 
за в. „Пари”. Божков отка-
за да коментира дали ако 
няма подпис на Глобул до 
края на седмицата, ще има 
забавяне по процедурата. 
От оператора също не ко-
ментираха кога ще подпи-
шат документа. Ако това 
не стане, от КРС обещаха 
максималните санкции, 
предвидени от закона.

Христо Ласков 
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Приходи Печалба*

2009 г.

2010 г.

Графика: Вихър Ласков*печалбата е преди лихви, данъци и амортизации

Финансови резултати 
на мобилните оператори, 
в млн. лв.

Приходите на телекомите обаче продължават да падат, а преносимостта 
остава под въпрос



Компании и пазари     15    
Четвъртък 13 май 2010  pari.bg

ING отчете 1.33 млрд. EUR 
нетна печалба
Намаляването на ло-
шите кредити помогна 
за добрия резултат на 
финансовата група

Най-голямата холандска ком-
пания за финансови услуги 
ING Groep излезе на печалба 
през първото тримесечие на 
годината благодарение на 
спада на лошите кредити и 
отписванията на активи. Нет-
ният положителен финан-
сов резултат за трите месеца 
възлиза на 1.33 млрд. EUR в 
сравнение със загубата от 793 
млн. EUR година по-рано. 

разделяне
ING подготвя отделянето на 
застрахователното от банко-
вото подразделение в края на 
годината заради планираната 
продажба на бизнеса си със 
застраховки. Двете подразде-
ления са донесли на групата 
през първото тримесечие пе-
чалба съответно от 269 млн. 
и 1.2 млрд. EUR без отчитане 
на продажбата на активи.

приоритети
Приоритетите ни за тази годи-
на са разделянето на банковия 
и застрахователния бизнес и 
подобряване на представя-
нето на двете организации, 
така че да създадем две сил-
ни и независими компании, 
каза главният изпълнителен 
директор на ING Ян Хомен. 
Компанията се съгласи да 
продаде застрахователни под-
разделения и онлайн бан-
кирането си в САЩ за 18.4 
млрд. EUR като условие на 
Европейския съюз да одобри 
отпусната по време на криза-
та държавна помощ.

Lavazza купи  
кафе-веригата 
Onda Coffee Break

Сделката и инвести-
циите за следващите 
три години са на стой-
ност 6 млн. EUR
    
Lavazza придоби 100% от 
най-голямата българска ка-
фе-верига Onda Coffee Break 
от Global Finance Fund и 
други акционери с по-малко 
дялово участие, съобщиха от 
компанията. Придобиването 
и ангажиментът за инвес-
тиции за следващите три 
години е 6 млн. EUR.  
   
Стратегия
Италианската компания 

има 350 обекта в Европа, 
САЩ и Азия, като сдел-
ката е част от стратегията 
й за разширяване на па-
зарното присъствие. Бъл-
гарският пазар е оценяван 
като атрактивен заради 
ръста на консумацията на 
еспресо през последните 
години. 

Възнамеряваме да уве-
личим присъствието на 
нашата група в страните, 
в които сегментът на ес-
пресо значително нараст-
ва, каквито са България 
и Източна Европа като 
цяло, коментира Марко 
Лаваца, мениджър раз-

 ▶  Lavazza постепенно ще увеличи визуалното при-
съствие на своята марка в Onda снимка боби тошев

 ▶  разделянето на банковия и застрахователния биз-
нес е основният ни приоритет тази година, каза гл. 
изп. директор на ING Ян Хомен снимка bloomberg

Лъвски скок
Печалбата  
на Allianz 4 пъти 
по-висока

 ▶  най-големият застра-
ховател в европа Allianz 
отчете близо четири 
пъти по-висока печалба 
през първото тримесечие 
на годината. Положител-
ният финансов резултат 
към края на март достига 
1.59 млрд. eUr от 424 млн. 
eUr през първите три 
месеца на 2009 г. 

 ▶Големият ръст е 
постигнат благодарение 

на добрите резултати 
в здравното застрахо-
ване и животозастра-
ховането, подразделе-
нието за управление на 
активи и приходите от 
продажбата на 1/3 от 
дела на компанията в 
Industrial&Commercial bank 
of China. само от него 
застрахователят е спече-
лил 500 млн. eUr. 

 ▶Природните бедствия 
като земетресението 
в Чили и зимната буря 
„ксинтия” в европа са 
стрували на застрахо-
вателя 555 млн. eUr през 
отчетния период.

Какво мислят конкурентите

Това е бизнес с бъдеще
Сделката ще се отрази 
положително за българ-
ския пазар, защото Lavazza 
е позната марка и кафето е 
качествено. Това още по-
вече ще повиши конкурен-
цията и ще принуди и нас 
самите да сме по-прецизни 
в работата си. Българинът 
харесва кафето, но печал-
бите не са много големи. 
Въпреки това смятам, че 

Клеантис Куртис,   
изпълнителен директор на Costa 
Coffee българия

около 120-150 хил. EUR. 
В момента има ръст на 
потребителите на кафе или 
те поне се запазват като 
брой, но за сметка на това 
приходите ни намаляват, 
тъй като хората са склон-
ни да харчат по-малко за 
съпътстващите продукти 
като сандвичи или сладки-
ши. За 2009 г. приходите 
ни се свиват с 10%.

това е бизнес с бъдеще и 
точно сега е моментът да 
се инвестира. От Costa 
Coffee планираме да 
открием общо 5 заведения 
за 2010 г., като инвести-
цията във всяко от тях е 

Вече има спадове в сектора
Никога не сме се 
притеснявали от 
конкуренцията. Колкото 
повече силни играчи, 
толкова по-добре. Сдел-
ката няма да има ефект 
върху пазара, свързан с 
кафе-веригите. Той по 
принцип е слаб, тъй като 
българинът пие много 

мирон Герасимов,   
управител на „кофихевън”

засегната от кризата, но 
тази година нещата вече 
се променят. За април и 
май вече имаме спадове, 
може би защото на хо-
рата непрекъснато им се 
повтаря, че сме в криза. 
За тази година все още 
нямаме планове за нови 
заведения.

кафе, но то е с най-ни-
ската продажна цена в 
света след Индия. През 
миналата година кафе-
индустрията не беше 

витие и придобиване на 
Lavazza Group. По думите 
му заведенията, в които се 
предлага кафе, са ефекти-
вен начин да се увеличи 
познаваемостта на мар-
ката Lavazza и нейните 
продукти. От италиан-
ската компания планират 
постепенно да увеличат 
визуалното присъствие на 
своята марка в Onda.

Коментарите
От Global Finance Fund 
отказаха да коментират 
за в. „Пари” подробнос-
ти около преговорите по 
сделката. Представите-
лите на другите водещи 
кафе-вериги, до които се 
допитахме, казват, че не 
се притесняват от конку-
ренцията, тъй като тя само 
може да подобри качест-
вото на пазара. 

марките
В България марката Lavazza 
има висока познаваемост 
- 69%, по данни на незави-
симия институт за пазарни 
проучвания IPSOS. Кафето 
е лидер в сегмента HoReCa -  
индустрията, свързана с ка-
фенета, хотели и ресторан-
ти. Маркетинговият дял в 
OCS (Office Coffee Service) 
сегмента също е значите-
лен благодарение на сис-
темите с капсули Espresso 
Point и BLUE, отчитат от 
компанията. Групата има 
7.9% пазарен дял в тър-
говската мрежа по оценка 
на компанията за пазарни 
проучвания Nielsen.

Кафенетата Onda са общо 
11, като те се намират на 
ключови градски локации и 
бизнес центрове в София. В 
заведенията от веригата се 
продават не само кафе, но и 
сандвичи и сладкиши.

Дарина Черкезова
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„Ти Би Ай Асет Мениджмънт” ЕАД - Цени при прехвърляне за дата 13.05.2010 г.

ПРЕХВЪРЛЯНЕ ОТ:

ПРЕХВЪРЛЯНЕ В:
Ти Би Ай  Евробонд

(Емисионна 
ст-ст)

Ти Би Ай Комфорт
(Емисионна 

ст-ст)

Ти Би Ай Хармония
(Емисионна 

ст-ст)

Ти Би Ай Динамик
(Емисионна

 ст-ст)
Ти Би Ай Евробонд  
Ти Би Ай Комфорт
Ти Би Ай Хармония
Ти Би Ай Динамик
Цените са в лева и са валидни за поръчки, подадени предишния работен ден. Разходите за емитиране на една акция 
или един дял са включени в горепосочените цени.
Цената на обратно изкупуване на една акция/един дял на съответния фонд, от който е прехвърлянето е равна на 
Нетната стойност на активите на една акция или на един дял на този фонд.

Валута	 Код	 За		 Стойност	
Currency	 Code	 For	 Rate	
Австралийски долар AUD 1 1,2644
Бразилски реал BRL 10 7,7382
Канадски долар CAD 1 1,3241
Швейцарски франк CHF 1 1,3248
Китайски ренминби юан CNY 10 2,0272
Чешка крона CZK 100 7,5544
Датска крона DKK 10 2,6280
Естонска крона EEK 10 1,2500
Британска лира GBP 1 2,2502
Хонконгски долар HKD 10 1,7820
Хърватска куна HRK 10 2,6818
Унгарски форинт HUF 1000 7,2710
Индонезийска рупия IDR 10000 1,4825
Исландска крона ISK 100 3,0119
Японска йена JPY 1000 6,7442
Южнокорейски вон KRW 100 1,5203
Литовски литаc LTL 1000 1,2179
Латвийски лат LVL 10 5,6645
Мексиканско песо MXN 1 2,7605
Малайзийски рингит MYR 10 1,0905
Норвежка крона NOK 10 4,1135
Новозеландски долар NZD 10 2,4047
Филипинско песо PHP 10 9,9854
Полска злота PLN 100 3,0035
Нова румънска лея RON 10 4,8614
Руска рубла RUB 10 4,7382
Шведска крона SEK 100 4,6552
Сингапурски долар SGD 10 1,9333
Словашка крона SKK 10 9,8964
Тайландски бат THB 100 4,1997
Нова турска лира TRY 10 9,4325
Щатски долар USD 1 1,3840
Южноафрикански ранд ZAR 10 1,8449

▶ Курсове за 
митнически  
оценки

Валутният курс за митнически цели е курсът 
на БНБ определен в предпоследната сряда от 
месеца и публикуван този или на следващия ден, 
който се използва през следващия календарен 
месец, освен ако не бъде заменен от курса 
определен по чл. 91 от ППЗМ. Курсовете сa 
валидни до 24.00 часа на 31.05.2010.

Валута	 Код	 За		 Стойност	 Разлика
Currency	 Code	 For	 Rate	 Difference
ЕВРО EUR 1 1,96 0
АВСТРАЛИйСКИ ДОЛАР AUD 1 1,38290 0,00555
БРАЗИЛСКИ РЕАЛ BRL 10 8,65833 0,03740
КАНАДСКИ ДОЛАР CAD 1 1,51732 0,01641
ШВЕйЦАРСКИ ФРАНК CHF 1 1,39086 0,00325
КИТАйСКИ РЕНМИНБИ ЮАН CNY 10 2,25818 0,00271
ЧЕШКА КРОНА CZK 100 7,70315 0,06020
ДАТСКА КРОНА DKK 10 2,62817 0,00025
ЕСТОНСКА КРОНА EEK 10 1,25000 0,00000
БРИТАНСКА ЛИРА GBP 1 2,30260 0,02732
ХОНКОНгСКИ ДОЛАР HKD 10 1,98139 0,00197
ХЪРВАТСКА КУНА HRK 10 2,69287 -0,00044
УНгАРСКИ ФОРИНТ HUF 1000 7,14432 0,06055
ИНДОНЕЗИйСКА РУПИЯ IDR 10000 1,68960 -0,00400
ИНДИйСКА РУПИЯ INR 100 3,41695 0,01533
ИСЛАНДСКА КРОНА ISK 1000 6,74424 0,00000
ЯПОНСКА йЕНА JPY 100 1,65664 -0,00960
ЮжНОКОРЕйСКИ ВОН KRW 1000 1,34800 -0,00688
ЛИТОВСКИ ЛИТАC LTL 10 5,66448 0,00000
ЛАТВИйСКИ ЛАТ LVL 1 2,76169 -0,00234
МЕКСИКАНСКО ПЕСО MXN 10 1,24058 0,01396
МАЛАйЗИйСКИ РИНгИТ MYR 10 4,80666 0,01202
НОРВЕжКА КРОНА NOK 10 2,51182 0,01746
НОВОЗЕЛАНДСКИ ДОЛАР NZD 1 1,10824 0,00481
ФИЛИПИНСКО ПЕСО PHP 100 3,42287 0,00060
ПОЛСКА ЗЛОТА PLN 10 4,92566 0,09633
НОВА РУМЪНСКА ЛЕЯ RON 10 4,68575 0,00651
РУСКА РУБЛА RUB 100 5,14317 0,04774
ШВЕДСКА КРОНА SEK 10 2,04198 0,01654
СИНгАПУРСКИ ДОЛАР SGD 1 1,11730 0,00647
ТАйЛАНДСКИ БАТ THB 100 4,77311 0,01116
НОВА ТУРСКА ЛИРА TRY 1 1,01066 0,00875
ЩАТСКИ ДОЛАР USD 1 1,54172 0,00145
ЮжНОАФРИКАНСКИ РАНД ZAR 10 2,06424 0,02999
ЗЛАТО (1 ТРОй УНЦИЯ) XAU 1 1912,61000 47,20000

▶ Kурсове на чуждестранни валути

Обменни курсове на чуждестранните валути към левa за 13.05.2010 година. 
Тези курсове се основават на чл. 29, ал. 2 от Закона за БНБ и референтните курсове на ЕЦБ 
за съответния ден, и се прилагат за целите на статистическата и счетоводната отчетност.

Мерни единици:  1 bu. соя = 27.216 кг ; 1 bu. царевица = 25.4016 кг ; 1USd  = 1 U.S. cent
1bu. овес = 15.4224 кг; 1 lb. = 0.4536 кг ; 1 cwt = 50 кг.; 1 gal. = 3.785 л ;  1 MT = 1000 кг

Борси:   CBOT - Чикагска стокова борса; CME - Чикагска търговска борса; 
NYBOT - Нюйоркска стокова борса; ASE - Австралийска стокова борса 

Източник: Bloomberg

Вид	 Борса	 Единица	 Цена	 3м.
Мед LME USD/т 7082 7053
Калай LME USD/т 17795 17795
Олово LME USD/т 2026 2048
Цинк LME USD/т 2069 2080
Алуминий LME USD/т 2100,5 2131,5
Никел LME USD/т 22805 22900
Алуминиева сплав LME USD/т 1975 2010

Вид	 Борса	 Единица	 Купува	 Продава
Злато LME USD/тр.у. 1235,85 1236,25
Сребро LME USD/тр.у. 19,4 19,44
Платина LME USD/тр.у. 1704 1707,1
Паладий LME USD/тр.у. 536,5 540
Родий LME USD/тр.у. 2750 2750

▶ Цени на благородни метали

▶ Спот цени на цветни метали

Вид	 Борса	 Единица	 Юни	 Юли
Суров петрол NYMEX USD/б 76,34 80,37
Брент ICE USD/б 81,21 82,34
газьол ICE USD/т 686,75 692
Природен газ NYMEX USD/MMBtu 4,17 4,27
Бензин 95 NYMEX USD/т 747 -
Нафта NYMEX USD/т 714 -

Вид	 Разновидност	 Борса	 Единица	 Юни
Пшеница Soft Red CBT USD/т 183,08
Царевица Yellow CBT USD/т 150,89
Ечемик Feed ASX USD/т 167,94
Памук No.2 NYBOT USD/т 1792,55
Какао  NYBOT USD/т 2962,00
Кафе Arabica NYBOT USD/т 3013,67
Соя No.2 ICE USD/т 356,50
Захар White NYSE LIFFE USD/т 463,60

▶ Цени на петрол и петролни 
продукти

▶Фючърси на агрокултури

N/A 13.2969 12.2218 8.6438 
318.5534 N/A 12.1798 8.6141 
320.1407 13.1854 N/A 8.5717 
320.1407 13.1854 12.1198 N/A 
 

11.05.2010	г.

156,33 155,57 154,81 154,43 152,52 152,52   
11,74 11,68 11,62 11,59 11,45 11,45   
83,45 83,05 82,64 82,24 81,02 81,02   
99,55 99,07 98,58 98,10 96,65 96,65   
770,71 766,97 763,23 759,48 748,26 748,26   
163,11 162,33 161,55 160,78 155,34 155,34   
80,42 80,04 79,65 79,26 77,33 77,33   
158,74 157,97 157,21 156,45 152,63 152,63   
295,75 294,35 292,94 291,53 281,67 281,67   
186,54 185,65 184,77 183,88 177,66 177,66   
229,38 228,29 227,20 226,11 218,46 218,46   
81,14 80,76 80,37 79,98 77,28 77,28   
229,70 228,60 227,51 226,42 218,76 218,76   

до	14.30	ч.	на	11.05.2010	г.

За	дата	12.05.2010	г.

Фон	до	ве,	уп	рав	ля	ва	ни	от		 Клас		 Валута	 Еми	си	он	на	стой	ност		 Цена	при	
"Пайъниър	Инвестмънтс	Австрия"	 дя	ло	ви	 	 (нет	на	стой	ност	на		 об	рат	но	из	ку	пу	ва	не
	 еди	ни	ци	 	 ак	ти	ви	те	на	еди	ни	ца		 	(нетна	стойност	на	
	 	 	 +	так	са	за	из	да	ва	не)	 ак	ти	ви	те	на	еди	ни	ца)

Фондове Пайъниър Австрия 
гарантирана кошница 2010 ИР* EUR 1097,54 1130,47

Дялови единици от фондовете, управлявани от Пайъниър Инвестмънтс Австрия, могат да бъдат придобивани чрез следните клонове на 
“Ейч Ви Би Банк Биохим” АД: “Аксаков” №5 - отдел “Частно банкиране”, “Централен”, “Батемберг”, “Европа”, “Витоша”, “Южен парк” (София), 
“Варна”, “Пловдив” и “Бургас”. Предишни резултати на фондовете не гарантират същото представяне в бъдеще. Стойността на инвестицията 
и доходът от нея могат да се увеличат или да намалеят и няма гаранци - от Пайъниър Инвестмънтс Австрия, групата на “Банк Аустрия 
Кредитанщалт” или друго трето лице - за възвращаемост на първоначално инвестираните суми. 
*Изцяло	реинвестиращи

Договорен фонд

Стойност	за	един	дял	12.05.2010	г Доходност

Емисионна 
стойност

Цена на обр. изк. От началото на 
годината За последните 12 

месеца
до 90 дни над 90 дни (Не се анюализира)

Сентинел	-	Принсипал 1.0187		лв. 1,0035	лв. 	1.0136	лв. 0,43	% 7,22	%

Сентинел	-	Рапид 1,1640	лв. 1,1640	лв. 1,60	% 4,06	%

За ДФ „Сентинел – Принсипал” разходите по емитирането в размер на 0,5 % и по обратното изкупуване в размер на  
1 % от НСА на един дял са включени в емисионната стойност, респективно в цената на обратно изкупуване за дялове, 
държани по-малко от 90 дни. За ДФ „Сентинел – Рапид” емисионната стойност и цената на обратно изкупуване са 
равни на НСА на един дял.

Цените	са	валидни	за	поръчки,	подадени	на	11	май	2010	г.

www.sentinel-am.bg
тел. 02/ 980 14 26

Piraeus	Funds Цени за дата 11.05.2010

	 Тип Валута Емисионна 
стойност

Цена на  обр. 
изкупуване

АКЦИИ НА МЕСТНИ КОМПАНИИ Високодоходен EUR 7,8244 7,5390

АКЦИИ НА ДИНАМИЧНО РАЗВИВАЩИ 
СЕ МЕСТНИ КОМПАНИИ Високодоходен EUR 0,6606 0,6365

МЕСТЕН БАЛАНСИРАН ФОНД Балансиран EUR 2,8492 2,7931

УНИВЕРСАЛЕН ФОНД - “РАСТЕж”  
– Фонд от фондове Високодоходен EUR 9,4070 9,0417

УНИВЕРСАЛЕН БАЛАНСИРАН ФОНД 
– Фонд от фондове Балансиран EUR 10,1490 9,8512

УНИВЕРСАЛЕН КОНСЕРВАТИВЕН 
ФОНД – Фонд от фондове Консервативен EUR 10,3293 10,1257

Местните фондове на Пиреос Асет Мениджмънт инвестират във фин. инструменти търгувани 
на гръцкия капиталов пазар.Фондовете от типа “Фонд от фондове” са с инвестиционна насоче-
ност изцяло към международните капиталови пазари. С Условията за дистрибуция можете да 
се запознаете, в клоновете на Банка Пиреос България АД, на адрес:www.piraeusbank.bg или на  
24 - часовия телефон за клиенти 0 700 12 002 (на цената на един градски разговор за цялата страна).

▶ Котировки на взаимните фондове
Фонд

Тип  Ем. ст/ст  ЦОИ     Доходност и Риск  
       От началото   Стандартно За последните  От началото Начало на публ. 
       на годината  отклонение 12 мес.  на публ. предл. предлагане
       (не се анюализира)    (анюализирана) 
 за поръчки за поръчки за поръчки след края преди края       
 над 20000 лв от 2000 до 20000 под 2000 лв  на 2-та год. на 2-та год.

Аврора Капитал АД
Аврора кепитъл - балансиран
Аврора кепитъл - global commodity fund
ДФ Аврора Кепитъл Югоизточна Европа
Актива Асет Мениджмънт АД 
Дф Актива Високодоходен
ДФ Актива Балансиран
Астра Асет Мениджмънт АД 

ДФ Астра Кеш
ДФ Астра Баланс
ДФ Астра Плюс
БенчМарк Асет Мениджмънт АД 
ДФ БенчМарк Фонд-1 Акции и Облигации
ИД БенчМарк Фонд-2 Акции
ДФ БенчМарк Фонд-3 Сектор Недвижими Имоти
ДФ БенчМарк Фонд-4 Енергетика
ДФ БенчМарк Фонд-5 ЦИЕ
БенчМарк Фонд-6 Паричен
Болкан Капитал Мениджмънт АД
ДФ БКМ Балансиран Капитал
ДФ Европа
ДФ Балкани
Варчев Мениджинг Къмпани ЕАД
ДФ Варчев високодоходен фонд
ДФ Варчев Балансиран фонд
ДСК Управление на активи АД 
ДФ ДСК Стандарт
ДФ ДСК Баланс
ДФ ДСК Растеж
ДФ ДСК Имоти
ДФ „ДСК Евро Актив”
Елана Фонд Мениджмънт АД 
ДФ Елана Балансиран Евро Фонд
ДФ Елана Балансиран Доларов Фонд
ИД Елана Високодоходен Фонд
ДФ Елана Фонд Паричен Пазар
ДФ Елана Долар Фонд
ДФ Еврофонд

Златен Лев Капитал АД 
ИД Златен лев 

ДФ Златен лев Индекс 30  
Капман Асет Мениджмънт АД 

ИД Капман Капитал
ДФ Капман Макс
Карол Капитал Мениджмънт ЕАД 
ИД Адванс Инвест
ДФ Адванс Източна Европа
Адванс IPО Фонд 
КД Инвестмънтс ЕАД
ДФ КД Облигации България
ИД КД Пеликан
ДФ КД Акции България
КТБ Асет Мениджмънт АД 

КТБ Балансиран Фонд
КТБ Фонд Акции
ОББ Асет Мениджмънт АД
ДФ ОББ Платинум Облигации
ИД ОББ Балансиран Фонд
ДФ ОББ Премиум Акции
ДФ ОББ Патримониум Земя
Оверон Финанс АД
ДФ Оверон ПРЕСТО
ПФБК Асет Мениджмънт АД 

ДФ ПИБ- Авангард
ДФ ПИБ- Класик
ДФ ПИБ- гарант
Райфайзен Асет Мениджмънт (България) ЕАД  
Райфайзен (България) Фонд Паричен Пазар
Райфайзен (България)  Фонд Облигации
Райфайзен (България)  Балансиран Фонд
Райфайзен (България) Фонд Акции
Райфайзен (България) Балансиран Доларов Фонд
Райфайзен (България) Фонд Защитена Инвестиция в Евро

Свободен период от 29.04.2010 до 8.05.2010
Лимитиран период” от 9.05.2010 до 7.08.2010

Сентинел Асет Мениджмънт АД
Договорен фонд Сентинел - Рапид
Договорен фонд Сентинел - Принсипал

Стандарт Асет Мениджмънт АД
ДФ Стандарт Инв. Балансиран Фонд
ДФ Стандарт Инв. Високодоходен Фонд
ДФ Стандарт Инв. Международен Фонд
ДФ Стандарт Инв. Консервативен Фонд
Статус Капитал АД  

Статус Нови Акции
Статус Финанси
Ти Би Ай Асет Мениджмънт ЕАД 
ИД Ти Би Ай Евробонд
ДФ Ти Би Ай Комфорт
ДФ Ти Би Ай Хармония
ДФ Ти Би Ай Динамик
ДФ Ти Би Ай Съкровище
ЦКБ Асетс Мениджмънт ЕАД 
ЦКБ Лидер
ЦКБ Актив
ЦКБ гарант
Юг Маркет Фонд Мениджмънт АД 
ДФ Юг Маркет Максимум
ДФ Юг Маркет Оптимум

Източник: БАУД (www.baud.bg)  

балансиран 4.9502 4.9750 5.1482  4.9502 4.8512   -3.87% 11.19% -12.74% -28.88% 21.01.2008
фонд в акции 6.6519 6.6852 6.9180  6.6519 6.5189   -6.09% 13.70% -3.15% -17.97% 23.01.2008
високодоходен 10.1048 10.2564 10.5090  0.0000 0.0000   N/A N/A N/A N/A 23.09.2009
             
фонд в акции 2.3779    2.3779    -4.59% 27.20% -2.72% -58.10% 12.11.2007
балансиран 2.8052    2.8052    -5.69% 23.68% -5.77% -51.77% 12.11.2007
 до 249999.99 лв  над 250 000 лв                                                      до 6 месеца                                         над 6 месеца     
паричен пазар 11.0202  11.0147  10.9982 11.0092 11.0092 11.0147 2.54% 0.12% 6.77% 6.26% 06.10.2008
балансиран 10.7415  10.6881  10.5812 10.6347  0.0000 -0.20% 4.45% 6.75% 4.33% 06.10.2008
фонд в акции 10.0554  10.0054  9.8553 9.9053  0.0000 -2.68% 7.20% 5.70% 0.03% 06.10.2008
             
балансиран 13.4631    13.3298    -0.68% 6.61% 8.26% 6.73% 14.12.2005
фонд в акции 8.2473    8.1656    -2.52% 12.81% -0.11% -4.12% 01.03.2006
балансиран 5.2988    5.2463    -10.37% 9.70% -8.94% -15.32% 21.06.2006
фонд в акции 7.9067    7.6764    -3.08% 4.90% 4.90% -11.03% 05.02.2008
фонд в акции 10.6475    10.3374    0.73% 9.65% 8.11% 1.48% 05.02.2008
паричен пазар 11.7005    11.7005    3.14% 0.21% 8.98% 8.42% 03.06.2008
     до 2 г.  над 2 г.      
фонд в облигаци 81.9004    81.6137  81.9004  -1.24% 2.86% 4.51% -5.34% 20.11.2006
фонд в акции 49.1513    48.9055  49.1513  -5.29% 1.82% -3.93% -15.00% 20.11.2006
фонд в акции 69.9106    69.5610  69.9106  1.41% 4.94% 8.77% -11.56% 03.10.2007
             
фонд в акции 102.0499    100.5305    -1.34% 2.07% 0.74% 0.39% 04.01.2007
балансиран 82.6189    81.3889    -0.99% 0.87% -1.38% -6.89% 25.06.2007
             
фонд в облигаци 1.28089    1.27833    2.47% 0.81% 6.33% 5.70% 01.12.2005
балансиран 1.07344    1.06702    -0.54% 5.71% 4.92% 1.54% 01.12.2005
фонд в акции 0.76506    0.75370    -2.12% 12.99% 9.09% -6.40% 01.03.2006
фонд в акции 0.72871    0.72435    -0.72% 1.94% 2.12% -13.61% 07.03.2008
ниско рисков 1.03889    1.03578    1.27% N/A 3.65% 3.62% 07.05.2009

балансиран 101.9372    100.9229    -1.27% 7.85% 5.47% 0.32% 07.12.2005
балансиран 108.3828    107.3043    -1.72% 7.10% 2.39% 1.82% 06.03.2006
фонд в акции 87.7516    86.4451    -3.13% 11.10% 5.80% -1.29% 20.06.2005
паричен пазар 118.5638    118.5638    3.21% 0.77% 6.20% 6.95% 31.10.2007
ниско рисков 92.6414    92.2712    2.62% 2.67% -6.05% -3.36% 01.02.2008
ниско рисков 104.2192  104.1150  103.8027  104.1150  1.66% N/A N/A 4.77% 01.07.2009

балансиран 4.7840     4.7554     -2.71% 9.36% 6.41%*** 5.03% 08.07.1999
 до 100 000 лв от 100 001 до 1 000 000 лв.  над 1 000 000 лв.
фонд в акции 0.9940  0.9891  0.9867                                0.9817     -6.59% N/A N/A*** -1.67% 01.06.2009
             
балансиран 18.1458     18.0192     -3.12% 8.65% -1.99% 11.22% 28.09.2004
фонд в акции 11.5412    11.3808     -5.43% 12.29% -5.06% 3.20% 05.01.2006
             
фонд в акции 1.2891     1.2700     -0.51% 12.37% 15.23% 3.22% 10.05.2004
фонд в акции 0.7654     0.7541    9.70% 17.75% 31.67% -7.53% 04.10.2006
фонд в акции 0.9294     0.9157    6.00% 16.39% 5.42% -3.51% 23.11.2007
 до 100 000 лв.  над 100 000 лв.          
фонд в облигаци 129.1277  128.9347  128.6773    2.16% 3.37% 5.38% 6.47% 04.05.2006
балансиран 14.7710  14.7710  14.6248    -1.84% 8.40% -0.21% 2.77% 17.12.2004
фонд в акции 0.7498  0.7425  0.7351    0.07% 15.51% 6.23% -7.36% 04.05.2006
             
балансиран 795.4392    789.4883    1.99% 6.45% 13.91% -10.28% 09.05.2008
фонд в акции 718.1488    712.7761    1.29% 8.00% 16.78% -14.12% 09.05.2008
             
ниско рисков 11.0721    11.0721    1.86% 2.18% 4.47% 2.41% 30.01.2006
балансиран 118.8476    118.8476    -0.98% 7.39% 6.49% 2.16% 30.01.2005
фонд в акции 6.7871    6.7871    -3.64% 16.14% 14.81% -8.65% 30.01.2006
фонд в акции 10.0078    10.0078    -0.61% 1.66% 0.42% 0.06% 30.01.2009
             
фонд в акции 9.2416    0.0000    N/A N/A N/A N/A 25.06.2009
 за поръчки до 100 000 лв  за поръчки над 100 000 лв          
фонд в акции 0.5228  0.5202  0.5176    -0.69% 6.57% 2.14% -23.22% 19.11.2007
балансиран 0.7431  0.7405  0.7379    -0.46% 3.19% 2.82% -11.43% 19.11.2007
ниско рисков 0.9832  0.9817  0.9802    1.95% 1.66% 6.35% -0.74% 19.11.2007
 до 50 000 лв / 40000 USD  над 50 000 лв / 40000 USD          
консервативен 1.2378  1.2359  1.2340   2.19% 0.44% 7.08% 5.23% 16.03.2006
консервативен 1.2637  1.2599  1.2561   3.10% 1.17% 8.12% 5.72% 16.03.2006
балансиран 0.8687  0.8652  0.8617   -0.09% 4.78% 2.57% -3.42% 16.03.2006
фонд в акции 0.6614  0.6581  0.6548   -1.98% 8.96% 1.28% -9.58% 16.03.2006
балансиран 0.7521  0.7491  0.7461   -1.46% 6.20% -2.85% -12.07% 11.02.2008
консервативен            19.01.2010
 0.0000  0.0000  0.0000   N/A N/A N/A N/A 
 1.0134  1.0134  0.9627   N/A N/A N/A N/A 

паричен пазар 1.1640    1.1640   1.60% 0.22% 4.06% 3.64% 15.11.2005
балансиран 1.0187    до 90 дни  над 90 дни 0.43% 3.40% 7.22% 0.18% 12.09.2005
     1.0035  1.0136      

балансиран 7.5554    7.5554   -8.02% 11.73% 6.59% -6.46% 01.03.2006
фонд в акции 6.5247    6.5247   -6.93% 15.09% 11.29% -9.67% 01.03.2006
фонд в акции 2.9086    2.9086   3.71% 14.27% 9.74% -32.82% 05.04.2007
консервативен 10.4128    10.4128   -0.16% 1.73% 1.76% 2.90% 12.12.2008
 клас А за поръчки клас А за поръчки клас А за поръчки клас  В Клас А          Клас В при изпълнена      Клас В при прекратена
 до 20000 лв над 20000 до 300000 над 300000    инв. схема инв. схема
фонд в акции 0.7917 0.7878 0.7859 0.7800                            0.7800                              0.7839  0.7644 7.50% 12.95% 11.14% -6.06% 22.05.2006
фонд в акции 0.4437 0.4415 0.7859 0.4371                             0.4371                                0.4393  0.4284 6.35% 17.90% 28.90% -23.92% 02.05.2007
             
фонд в облигаци 317.4424    316.9662    1.72% 0.22% 4.93% 7.32% 17.11.2003
ниско рисков 13.1198    13.0542    1.15% 2.97% 6.98% 6.40% 27.12.2005
балансиран 11.9998    11.8798    -0.26% 5.29% 8.21% 4.25% 27.12.2005
фонд в акции 8.4868    8.4019    -1.58% 9.77% 10.72% -3.49% 07.09.2005
балансиран 20.4225    20.4225    0.70% 3.36% 7.18% 0.81% 08.10.2007
             
фонд в акции 6.4819    6.4495    -4.22% 11.28% 10.93% -13.69% 01.06.2007
балансиран 7.8342    7.7950    -3.79% 11.49% 12.85% -7.95% 01.06.2007
консервативен 11.1750    11.1471    2.77% 3.26% 9.18% 4.13% 04.09.2007
             
фонд в акции 1.1970    1.1730    -2.16% 6.10% 1.01% 5.05% 18.09.2006
балансиран 1.0468    1.0363    -0.63% 3.28% 2.86% 2.41% 10.06.2008

9.2437	 9.1513	 1.35%	 -5.59%

5,	10	и	11.05.2010	г.

Взаимен	фонд
Нетна	стойност	
на	активите	на	

дял	(НСАД)

Емисионна	
стойност		

(цена	при	покупка)

Цена	при	
обратно	

изкупуване
Цени	за	1	дял	за	12/05/2010

ОТП Централно-европейски фонд в акции € 1,118490 € 1,140860 € 1,112898
ОТП Международен фонд в акции - Ю Би Ес 
Фонд на фондовете € 0,869887 € 0,887285 € 0,865538

ОТП - Ди Ви Ес Фонд на Фондовете в акции 
от развиващи се пазари € 0,813835 € 0,830112 € 0,809766

Цените са валидни за поръчки, подадени на 5/05/2010 г.  Включените в цените разходи са както 
следва: при придобиване - 2.00% от НСАД, но не по-малко от 10 евро (левовата им равностойност) 
по една поръчка; при обратно изкипиване - 0.50% от НСАД. 

Цени	за	1	дял	за	12/05/2010
ДСК Фонд Паричен Пазар 1,124754 лв. 1,124754 лв. 1,124754 лв.
Цените са валидни за поръчки подадени на 12/05/2010 г. Няма разходи при емитиране и обратно 
изкупуване на дялове на фонда. Информация може да се получи от Call Center на “Банка ДСК” ЕАД на 
тел. 0700 10 375 на цената на един градски разговор и на интернет страниците www.dskbank.bg и 
www.otpbank.hu 
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Цената на 
златото 
отбеляза 

ново повишение и по 
време на вчерашната 
сесия в Лондон дос-
тигна 1237.2 USD/тр.у. 
С тази промяна зла-
тото уверено върви 
към очакваните от 
анализаторите 1250 
USD/тр.у.

По време 
на борсова-
та сесия в 

сряда измерителят 
добави 125 пункта 
към стойността 
си основно заради 
добрите икономи-
чески резултати 
на Германия през 
последното триме-
сечие

индекс на деня

2.06
▶ процента се повиши гер-
манският индекс DAX и дос-
тигна 6161.33 пункта

Стока на деня

1.95
▶ процента добави 
калаят по време на вче-
рашната борсова сесия 
и достигна 17729 USD/т

Износът на ОПЕК намалява за 
сметка на държави извън картела
Нови данни за потребле-
нието на петрол изнесе 
Международната енергий-
на агенция (IEA). Според 
последните изчисления 
през 2010 г. ще се наблю-
дава по-голямо свиване 
при търсенето на нефт 
спрямо прогнозите, които 
бяха направени през април 
тази година. Според ана-
лизаторите засегнати ще 
бъдат основно държавите 
членки на ОПЕК, докато 
тези, които не са в картела, 
като Китай, Русия, Канада 
и САЩ, ще отчитат дори 
увеличаване на износа. 
Това е така заради по-кон-
сервативната политика на 
ОПЕК, която им дава по-
малко свобода на действие 
спрямо другите държави 
износителки. Очаква се 
износът на нечленуващи-
те в картела държави да 
достигне най-големите си 
нива за последните шест 
години. 

В момента страните 
извън картела държат 

60% от световния добив 
на нефт. Според послед-
ните прогнози общото 
количество петрол, което 
те ще добият през 2010 г., 
ще стигне 52.3 млн. барела 
на ден, което е с 800 хил. 
барела повече спрямо 
количествата, изпомпва-

ни в момента. Сравнено 
с предишните прогнози, 
количеството е увеличено 
с 200 хил. барела. Все пак 
износът на тези държави 
не се очаква да премине 
рекордните нива, които 
бяха отчетени през 2004 г.

За да се запази балансът 
между търсенето и пред-
лагането през тази година, 
ще се наложи членовете 
на ОПЕК да добиват с 
400 хил. барела по-малко 
в сравнение с прогнози-
те, които бяха направени 
през април. Така общото 
количество ще бъде 28.7 
млн. барела дневно. През 
2009 г. цената на петрола 
успя да се покачи с повече 
от 30%, което насърчи 
членовете на картела да 
повишат добивите си над 
определените през 2008 
г. нива. По данни на IEA  
през април 2010 г. органи-
зацията е произвеждала 
общо 29.03 млн. барела 
при обща квота от 27.9 
млн. барела дневно.

На борсата 
в Ню Йорк 

цената на суровия 
петрол с доставка 
през юни се понижи 
с 0.33% до 76.12 
USD/б

Георги Георгиев 
ggeorgiev@pari.bg

▶ Независимо от по-малкото търсене през 2010 г. на страните от ОпЕК ще им се 
наложи да намалят продукцията, за да запазят цената стабилна

снимка емилия костадинова

Репо сделки и облигации 
напомпаха оборота на борсата

“ИХ 
България” 

и “Софарма” 
бяха сред най-
търгуваните 
акции на 
регулирания 
пазар

атанас Христов 
ahristov@pari.bg 

▶ Единствено BGREIT се повиши по време на вчерашна-
та търговска сесия  снимка марина ангелова

Подновяване на репо 
сделки и прехвърляне 
на облигации напомпа-
ха оборота на Българ-
ската фондова борса. 
На извънрегулирания 
пазар на БФБ бяха 
сключени шест сделки 
с книжата на “Интер-
капитал Пропърти 
Дивелопмънт” АДСИЦ, 
в които минаха 842 420 
лота. За прехвърля-
нето на книжата бяха 
изхарчени 1.82 млн. лв., 
което е 34.1% от общия 
оборот на капиталовия 

Еврото спря 
пропадането си
Италианската иконо-
мика отново се върна 
към растеж през първото 
тримесечие на тази година. 
Това се случва, след като 
се сви неочаквано през 
последните три месеца на 
2009 г. Брутният вътре-
шен продукт на страната 
отчита увеличение от 0.5% 
на тримесечна база при 
прогнозиран ръст от 0.3%.
Междувременно стана 
ясно, че френската иконо-
мика е отчела минимален 
ръст от 0.1% през първото 
тримесечие спрямо пред-
ходното. За това изцяло 
допринесе увеличеният 
износ, който е съпроводен 
със забавяне на темпото на 
ръст на вноса.
По-рано днес стана ясно, 
че германската икономика 
продължава да расте за 
четвърто поредно триме-
сечие.
След добрите икономи-
чески данни за Германия, 
Франция и Италия от 
вчера еврото краткосрочно 
възвърна загубеното през 
последните дни, като след 
оповестяването отново 
се върна на нивата на 

Калин Йорданов, 
иП “карол”

Добрите 
новини от 

Германия, Франция 
и Италия задържаха 
еврото на нива 
1.2700 EUR/USD

търговия преди това, така 
продължи да се котира за 
1.2700 ЕUR/USD.

Вчера Трише, както и 
други влиятелни фигури 
от ЕЦБ, като Ги Каден и 
Юрген Щарк, направиха 
изявления, които имаха за 
цел да подкрепят един-
ната валута. От тях стана 
ясно, че институцията ще 
изкупува облигации, както 
и че е готова на допълни-
телни мерки за защита на 
единната валута.
“Никой няма интерес да 
напусне еврозоната - нито 
Германия, нито Гърция”, 
категоричен е шефът на 
централната банка на Бел-
гия Ги Каден.

АД и “Софарма” АД.  
Прехвърлените книжа 
на холдинга формираха 
9.1% от оборота, а сдел-
ките с фармацевтичната 
компания донесоха 
6.2% от всички изхар-
чени пари на БФБ. “ИХ 
България” беше най-
търгуваната позиция, 
тъй като 343 942 лота 
смениха собственика си. 

“Софарма” беше третата 
най-търсена акция, а по 
позицията минаха 83 
054 дяла. Между двата 
сини чипа се наредиха 
книжата на “ФНИ Бъл-
гария” АДСИЦ, където 
87 351 акции смениха 
собственика си.    

ПРОДАВА СЕ
ЗАВОД НА РЕКА ДУНАВ

за химически продукти 
на 260 км от София

• Износ за 14 държави
• Продукция с капацитет  

500 000 € /месец
• РЗП  14 000 м²;   терени  

20 000 м²
• В момента произвежда за  

95 000 € /месец
За справки: 02/8373353 

0887542306

Независимо от това 
обаче мнението на 
енергийния министър на 
Алжир Шакиб Хелил е, 
че официално квотите 
на страните членки няма 
да се намаляват. Според 

него те ще се запазят на 
нивата от 2008 г., когато 
бяха направени редица 
корекции заради силно 
свитото търсене в свето-
вен мащаб тогава.
Агенцията е направила но-

ва прогноза и за дневното 
потребление на нефт в 
световен мащаб. Според 
нея търсенето ще намалее 
поне с 220 хил. баре-
ла дневно до 86.4 млн. 
барела.

ни пазар. Сделките са 
от подновяване на репа, 
обясни Михаела Колева 
от инвестиционния 
посредник “Интеркапи-
тал Маркетс”, който е 
консултант на фонда за 
имоти. Според Колева 
банката кредитор изис-
ква затваряне и отваря-
не на репата на всеки 
три месеца.

Голям принос за об-
щия оборот от 5.3 млн. 
лв. имаха и прехвър-
лените 813 облигации 
на “Б.Л. Лизинг” АД. 
Книжата не промениха 
цената си и бяха изтър-
гувани на 100% от номи-
нала, който е 1000 EUR. 
За дълговите книжа бяха 
изхарчени близо 1.6 
млн. лв., което е 29.9% 
от общия оборот.

На регулирания пазар 
на акции най-много 
пари бяха изхарчени 
за дяловете на сините 
чипове “Индустриален 
холдинг България” 

написаното не е препоръка за сдел-
ки с ценни книжа.

Злато
USD/тр.у.

1000

1075

1150

1225

1300

12.05.1027.04.1012.04.10

1237.35
+0.36%
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Инвеститорите търсят 
алтернатива на изпад-
налите в криза евро-
пейски пазари

Русия е застрашена от маси-
ран приток на капитали, тъй 
като инвеститорите търсят 
алтернативи на засегнатите 
от кризата европейски па-
зари, смята президентът на 
Центъра за стратегическо 
развитие Михаил Дмитриев, 
цитиран от Bloomberg. Това 
налага бързо въвеждане на 
мерки, които да ограничат 
притока на горещи пари, за 
да се избегне волатилност 
на рублата. 

Правителството няма ме-
ханизми, с които да про-
тиводейства на изкривява-
нията, които това може да 
предизвика, каза шефът на 
мозъчния тръст и бивш пър-
ви заместник-министър на 
икономиката. Платежният 
баланс и вътрешната мак-
роикономическа стабилност 
на Русия без съмнение са 
изложени на риск, добави 
Дмитриев.

Тригодишен лимит
Русия обмисля ограничения 
върху капиталовите пото-
ци, които са насочени срещу 
инвеститори с хоризонт, по-
малък от три години, каза 
първият заместник минис-
тър-председател Игор Шува-
лов в Лондон. Инвеститори-
те, които запазят руските си 
активи повече от три години, 
ще се радват на привилегиро-
ван статут, добави той.

Очертаните от Шувалов 
мерки включват диферен-
цирани изисквания за банко-
вите резерви  вместо въвеж-
дането на нов данък или ва-
лутни регулации. Диферен-
цирането на изискванията 
за вътрешните и външните 
пасиви на банките и ограни-
чаването на външните заеми 
на държавните компании е 
предпочитаният вариант за 
Русия, смята Дмитриев. 

Международният валутен 
фонд също смята, че Русия 
трябва да обмисли всички 
възможни защити срещу 
свръхпритока на капитали. 
Това включва макроиконо-
мически мерки и надзор над 

Русия е застрашена от свръхприток 
на спекулативни капитали

Поток
Чисто 26 млн. 
USD внесени за 
три месеца  

 ▶За последните три месе-
ца нетният приток на 
капитали в руските фон-
дове за дялови инвестиции 
достигна 26 млн. USD. 

 ▶За същия период на мина-
лата година инвестито-
рите оттеглиха 52.4 млрд. 
USD от фондовете.

 ▶Това стана, след като 
цените на петрола спадна-
ха и преките чуждестран-
ни инвестиции се свиха с 
41%. 

 ▶През 2008 г. от Русия 
беше изтеглена рекордна-
та сума от 130 млрд. USD.

финансовите институции, 
както и контролиране на ка-
питалите, се казва в доклад 
на институцията.

Смяна на  
приоритета
При сегашните условия на 
свръхликвидност успехът 
на правителствените мерки 
до голяма степен ще зависи 
от предлаганите лихви, тъй 
като спекулантите с горе-
щи пари търсят високите 
ставки. Това означава, че 
краткосрочният приоритет 
на правителството ще бъде 
да контролира инфлацията 
и да остави рублата да бъде 
по-гъвкава, смятат икономи-
сти от ВТБ.

В момента за централна-
та банка стабилността на 
валутата е по-важна от ин-
флацията. Използваните ме-
ханизми за контролиране на 
рублата правят Русия силно 
зависима от валутния й ре-
зерв, което затруднява огра-
ничаването на инфлацията. 
Според Шувалов към края 
на годината инфлацията ще 
бъде 6-6.5%.

 ▶  Приоритет за 
централната бан-
ка на Русия досега 
беше стабилност-
та на рублата

Корпоративни съобщения и обяви на държавни институции

Съобщение до СредСтвата за маСова информация
§ 1. „ерП златни пясъци”ад
 На основание чл.29 от Наредбата за регулиране на цените на електрическата 
енергия, „ЕРП Златни пясъци” АД уведомява своите клиенти, че възнамерява 
да подаде заявление  до Държавната комисия за енергийно и водно регулиране  
за утвърждаване на  нови цени  за разпределение  на електричека енергия 
от 01.07.2010г.

Цени Цена, лева / кВтч.  
(без ДДС)

1. Цена за достъп до 
разпределителната мрежа 0.00814

2.
Цена за пренос на електрическа 
енергия през разпределителната 
мрежа на ниско напрежение

0.03259

забележки:
 - Цената за разпределение на електрическата енергия за краен потребител, 
присъединен към мрежа ниско напрежение е сума от цената за достъп до 
разпределителната мрежа  и цената за пренос през разпределителната 
мрежа на ниско напрежение (т.1 и т.2);                                                                      
 - Предлаганите цени са изчислени при актуалните цени на НЕК ЕАД и  при 
действащата нормативна уредба;
 - В съответствие с действащото законодателство „ЕРП Златни пясъци”АД 
си запазва правото, при промяна на цените на своите доставчици, 
да променя крайните цени на ползвателите за достъп и пренос през 
разпределителната мрежа.
§ 2 „еСП златни пясъци” оод
На основание чл.29 от Наредбата за регулиране на цените на електрическата 
енергия, „ЕСП Златни пясъци” ООД уведомява своите клиенти, че 
възнамерява да подаде заявление  до  Държавната комисия за енергийно 
и водно регулиране  за утвърждаване на  нови цени на  електрическата 
енергия от 01.07.2010г.
1.цени  на електрическа енергия за стопански потребители
начин на 

измер-
ване 

зони в денонощието
цена, лв./квтч ( без 

акциз и ддС)
нн

С три 
скали 

Върхова 0.177
Дневна 0.083
Нощна 0.027

С две 
скали

Дневна 0.134
Нощна 0.027

С една 
скала 0.118

2.цени  на електрическа енергия за битови потребители
С две 
скали

Дневна 0.112
Нощна 0.046

забележки:
 - Предлаганите цени са изчислени при актуалните цени на НЕК ЕАД и  при 
действащата нормативна уредба;                                                                                            
 - В съответствие с действащото законодателство „ЕСП Златни пясъци” 
ООД си запазва правото, при промяна на цените на своите доставчици, да 
променя крайните си цени.
Крайният клиент заплаща за консумираната енергия цената за 
разпределение  и цената на електрическата енергия.

   П о К а н а
до аКционерите на “Гоце деЛЧев-табаК” ад

Съветът на директорите на “Гоце Делчев-Табак” АД, гр. Гоце Делчев, 
ЕИК 811155180, на основание  чл. 223 от Търговския закон и чл. 115 от ЗППЦК, 
свиква редовно годишно Общо събрание на акционерите на “Гоце Делчев-
Табак” АД на 25.06.2010 г. от 11.00 часа в административната сграда 
на дружеството в гр. Гоце Делчев, ул. “Царица Йоанна” № 12, при следния 
дневен ред и проекти за решения:

1. Приемане на доклада на Съвета на директорите за дейността и 
управлението на “Гоце Делчев-Табак” АД за 2009 година; Проект за ре-
шение: Общото събрание на акционерите  приема доклада на Съвета на 
директорите  за   дейността и управлението на “Гоце Делчев-Табак” АД 
за 2009 година.

2. Одобряване и приемане на  одитирания годишен финансов отчет на 
“Гоце Делчев-Табак” АД за 2009 година; Проект за решение: Общото съ-
брание на акционерите одобрява и приема одитирания годишен финансов 
отчет на “Гоце Делчев-Табак” АД за 2009 година. 

3. Приемане на доклада на регистрирания одитор за проверка и 
заверка на  годишния финансов отчет на “Гоце Делчев-Табак” АД за 
2009 година; Проект за решение: Общото събрание на акционерите 
приема доклада на регистрирания одитор за проверка и заверка на 
годишния финансов отчет на “Гоце Делчев-Табак” АД  за 2009 годи-
на.                                                                                               

4. Приемане на отчета на директора за връзки с инвеститорите за 
дейността му през 2009 година; Проект за решение:  Общото събрание 
на акционерите приема отчета на директора за връзки с инвеститорите 
за дейността му през 2009 година. 

5. Освобождаване от отговорност на членовете на Съвета на дирек-
торите на  “Гоце Делчев-Табак” АД за дейността им по управлението на 
дружеството през 2009 година;  Проект за решение:  Общото събрание 
на акционерите освобождава от    отговорност членовете на Съвета на 
директорите на “Гоце Делчев-Табак” АД за дейността им по управление 
на дружеството през 2009 година.

6. Приемане на доклада на  Одитния комитет за дейността му през 2009 
година; Проект за решение: Общото събрание на акционерите приема 
доклада на Одитния комитет за дейността му през 2009 година.

7. Изслушване препоръката на Одитния комитет и избор на регистриран 
одитор за извършване на независим финансов одит и заверка на годишния 
финансов отчет на “Гоце Делчев-Табак” АД за 2010 година; Проект за ре-
шение: Общото събрание на акционерите избира Янка Павлова Диманчева 
– регистриран одитор с диплома  № 0404, представлявана от “Димана 
одит” ЕООД, да  извърши независим финансов одит и заверка на годишния 
финансов отчет за 2010 година.

8. Приемане на решение за покриване на загубата на “Гоце Делчев-Табак” 
АД за 2009  година;  Проект за решение: Общото събрание на акционерите 
приема  загубата за 2009    година на “Гоце Делчев-Табак” АД в размер на 234 
362.61 /двеста тридесет и четири хиляди триста шестдесет и два лева 61 
ст./ лева да бъде покрита от  “Допълнителни резерви”. 

брой акции и права на глас: На основание чл. 115, ал.2 от ЗППЦК информи-
раме, че капиталът на дружеството е в размер на 962 120 лева.,  разпределен 
в  962 120 броя поименни безналични акции, с номинална стойност 1 лев, 
като всяка акция дава право на един глас в Общото събрание, право на 
дивидент и на ликвидационен дял. Съгласно чл.115б, ал. 1 от ЗППЦК право 
на глас в Общото събрание се упражнява от лицата, вписани в регистрите 
на Централен депозитар като акционери 14 /четиринадесет/ дни преди 
датата на Общото събрание – до 10.06.2010 г. включително.

Право на участие в общото събрание: Всички акционери имат право да 

участват в Общото събрание и се поканват лично или чрез представител 
/упълномощено от тях лице/  да вземат участие в Общото събрание.

Право на поставяне на въпроси: По време на Общото събрание всички 
акционери имат право да поставят въпроси.

включване на въпроси в дневния ред: Акционерите, които повече 
от три месеца заедно или поотделно притежават най-малко пет на сто 
от капитала на “Гоце Делчев-Табак” АД, имат право да включват и други 
въпроси в дневния ред на общото събрание и да отправят нови предложе-
ния по вече включени въпроси в дневния ред на общото събрание по реда 
на чл.223а от Търговския закон. Крайният срок за упражняване правото 
по реда на чл.223а е не по-късно от 15 /петнадесет/ дни преди деня на 
откриване на общото събрание, в който срок списъкът на въпросите, 
които ще бъдат включени допълнително в дневния ред и предложенията 
за решения, трябва да бъдат обявени в Търговския регистър. В тези случаи 
акционерите представят на КФН и “Гоце Делчев-Табак” АД списъка с допъл-
нително включените въпроси, предложенията по тях и други предложения 
за решения по вече включените въпроси в дневния ред, както и писмените 
материали по тях, най-късно до следващия работен ден след обявяването 
им в Търговския регистър.  

Правила за участие и гласуване от представител /упълномощено 
лице/:  Акционерите или упълномощените от тях лица представят 
документ за самоличност, заверено или в оригинал удостоверение за 
актуална търговска или съдебна регистрация (за юридическите лица), 
а упълномощените лица – и писмено пълномощно на хартиен носител, 
отговарящо на изискванията на чл. 116 от ЗППЦК, което трябва да е 
издадено за конкретното Общо събрание, нотариално заверено, изрично 
да са посочени: данните на акционера и пълномощника; броя на акциите за 
които се отнася пълномощното; дневния ред на въпросите, предложени за 
обсъждане; предложенията за решения по всеки от въпросите в дневния 
ред; начина на гласуване по всеки от въпросите или посочване, че пълно-
мощникът има право на преценка дали и по какъв начин да гласува; дата 
и подпис. За акционерите-юридически лица и протокол от управителния 
орган за  упълномощаването. 

Съгласно изискванията на чл.116, ал. 3 от ЗППЦК предоставяме обра-
зец на писменото пълномощно, заедно с материалите за Общото 
събрание. Образецът на писмено пълномощно може да бъде изтеглен и 
от интернет страницата на дружеството – www.gdtabac.com в раздел 
“Общо събрание”.

Всеки, който представлява акционер или акционери  в Общото събрание 
на “Гоце Делчев-Табак” АД, следва да уведоми за това дружеството най-
късно 2 /два/ работни дни преди деня на Общото събрание.

Преупълномощаването с правата на предоставени пълномощни, както и 
пълномощието, дадено в нарушение на правилата на ЗППЦК, е нищожно. 

регистрация на акционерите: Регистрацията на акционерите и упъл-
номощените представители за участие в Общото събрание ще започне 
от 9.00 часа на 25.06.2010 г. и приключва в  11.00 часа същия ден. 

материали по дневния ред на оСа: Писмените материали по дневния 
ред на Общото събрание са на разположение на акционерите на адреса на 
управление на  дружеството: гр. Гоце Делчев, ул. “Царица Йоанна” № 12, 
всеки работен ден от 8.00 часа до 17.00 часа. 

Материалите по дневния ред на Общото събрание са публикувани и на 
интернет страницата на дружеството – www.gdtabac.com. 

Липса на кворум:  При липса на кворум в случаите по чл. 227 от ТЗ и чл. 
115, ал. 12 от ЗППЦК, редовното годишно Общо събрание ще се проведе на 
12.07.2010 г., от 10.00 часа, на същото място и при същия дневен ред и то 
законно, независимо от представения на него капитал. В този случай нови 
точки в дневния ред по чл. 223а от ТЗ не могат да бъдат включвани.

изпълнителен  директор: /инж. иван терзиев/

ГАМАКАБЕЛ  -  АД   гр.  Смолян

Уведомява своите акционери, че е представен  финансов 
отчет  на  дружеството  за  I-во трим. 2010 год. в  КФН и БФБ. Същи-
ят е  на  разположение в офиса  на  дружеството - гр. Смолян, ул.“Хан 
Аспарух“ № 1 от 10 до 12 часа  всеки работен  ден.

КорПоративни Съобщения и обяви 
на държавни инСтитуции
КорПоративни Съобщения и обяви 
на държавни инСтитуции

за допълнителна информация  и заявки: 
тел.02/4395 853, e-mail: reklama@pari.bg

цена за публикация:  0.66 лв./колон мм/ без ДДС
Срок за подаване на заявките: до 11 ч. в деня преди публикация

Снимка bloomberg



Мисли  
два хода  
напред 
Бен Мак е експерт по 
маркетинг и продаж-
би и носител на награ-
ди за реклама. Работил е 
за големи кампании във 
водещи агенции. Като лек-
тор и анализатор е извес-
тен с курса си “Мисли 
два продукта напред”. 

Този курс му носи не само 
слава, но го превръща в 
милионер и много тър-
сен консултант. Целта 
на книгата е да се научи 
как всяка първа продаж-
ба може да се превърне 
в постоянен източник на 
приходи от продукти и 
услуги, които предразпо-
лагат да бъде направена 
втора, трета и четвърта 
покупка. 

И тримата са от рядката 
порода български предпри-
емачи, които могат заедно 
“да мелят брашно”. Ехиязар 
Узунян, Маргарита Гарова и 
Илия Динков, собственици 
на пловдивската компания 
за енергетично оборудване 
“Интеркомплекс” ООД, от 
20 години заедно посрещат 
кризи и подеми. Всеки от 
тях е силен в своята област, 
но не това е важното. Те 
са създадени, за да бъдат 
екип. 

Добавена стойност 
Оборотите намаляват, но пе-
чалбата расте? Може. Това е 
една от онези икономически 
“магии”, която се удава само 
на компании, добавящи все 
повече стойност към своите 
материални продукти. Плов-
дивската “Интеркомплекс” 
ООД от двадесет години 
се учи да прави точно това. 
Започнахме с обикновена-
та доставка на електрообо-
рудване за енергетиката и 
промишлеността, спомня си 
управителят на компанията 
Ехиязар Узунян. Днес обаче 
произвеждаме и продаваме 
енергетично оборудване - 
средно и ниско напрежение, 
и правим все по-сложни из-
делия, казва той. В момента 
например компанията му 
изработва цялостно електро-
инженерно решение на нов 
завод за дървени пелети, а в 
производството и пазара на 
битови и промишлени елек-
тротабла от негорима плас-
тмаса пловдивската фирма 
е безспорен лидер. 

Шансът 
Собствениците на “Интер-
комплекс” говорят с такава 
любов за кризата от 1996 г., 
че отстрани звучи нереал-
но. Те имат основание да 

си спомнят с добро за нея. 
Компанията ни “влезе на 
пазара” точно по време на 
кризата 1996-1997 г., когато 
не се побояхме да прода-
ваме стоки в условията на 
хиперинфлация, отмерва 
думите си управителят Ехи-
язар Узунян. Като дипломат 
(Узунян е почетен консул 
на Република Армения в 
Пловдив) той предпочита 
кратките формулировки. 
Затова партньорите му по-
ясняват, че усилията им 
през онзи период са били 
“да се хванат за долара” и 
продавайки енергетично 
оборудване, да заемат добра 
пазарна позиция. Когато 
ситуацията се поуспокои и 
другите тръгнаха да прода-
ват, с учудване откриха, че 
вече има нов играч, с когото 
трябва да се съобразяват, 
казва главният счетоводи-
тел на компанията Марга-
рита Гарова. Подцениха ни 
и ние вече бяхме на пазара, 
заключи тя.

Търсим инженери  
Ей сега да дойде на портала 
добър инженер за работа - на 
момента ще го назначим с 
висока заплата, разбира се, 
казва Илия Динков. Като 
изключим рязкото разраст-
ване на фирмата през 2006 
г., когато наведнъж са на-
значени 50-60 нови работ-
ници и служители, оттогава 
досега “Интеркомплекс” 
много внимателно подбира 
предимно инженерни кадри. 
През 2009 г. назначените 10 
души са само инженери. 
Сега компанията плаща обу-
чението на общо шестима 
студенти - двама бакалаври 
и четирима, които готвят 
магистратура. Ориентира-
ме се към производствени 
услуги, които се предлагат 
от малко фирми в страната 
и се заплащат добре, обяс-
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нява необходимостта от ви-
сококвалифицирани кадри 
Динков. И изброява новите 
насоки в бизнеса: електро-
оборудване на пречиства-
телни станции, логистични 
центрове, големи търговски 
центрове. Специалистите на 
“Интеркомплекс” са преми-
нали обучение в Германия 
и Италия, което позволява 
на компанията да работи с 
типово изпитани изделия, 
които се използват стандар-
тно в ЕС. 

инвестиции
През 2005 г. компанията 
инвестира 3.5 млн. лв. в 
изграждането на новата 
си производствена база в 
Пловдив. През 2007 г. с 
още една инвестиция от 2 
млн. лв. са закупени 24 дка 
промишлен терен и 8 дка 
халета в град Септември, 
където ще се развива логис-
тичната и разширяващата 
се производствена дейност 
на “Интеркомплекс”. Ние 
финансирахме тези вложе-
ния чрез реинвестиция на 

печалбите и с кредит, обяс-
нява търговският директор 
Илия Динков. Разбира се, 
мислили сме дали да не 
купим и готово предпри-
ятие, което има финансови 
затруднения в кризата, при-
знава той. Стратегическите 
ни намерения за следва-
щите 5-10 години обаче 
включват закупуване или 
пренасяне на ноу-хау от За-
падна Европа, за да станем 
играч от регионален мащаб 
на Балканите, казва Дин-
ков. Как ще го постигнат? 
Вероятно ще ни помогне 
следващата циклична кри-
за, усмихва се търговският 
директор. 

без илюзии 
Имахме голяма надежда да 
успеем да субсидираме част 
от инвестиционните си про-
екти със средства от евро-
пейските програми, разказва 
Маргарита Гарова. Много 
бързо обаче разбрахме, че 
не можем да очакваме ни-
що, защото правителствата 
от 2007 г. насам не са на-

правили заявка за участие 
в инвестиционни проекти, 
а само в проекти за конку-
рентоспособност, добави 
тя. Разликата е, че с едните 
можеш да изградиш ново 
предприятие, с другите - да 
обновиш досегашното си 
производство, да обучиш 
персонал, да финансираш 
разходите за получаване на 

евростандарти. Но ние и 
бездруго направихме всичко 
това със собствени средства, 
казва главната счетоводи-
телка на “Интеркомплекс”. 
Тя обаче е оптимист: макар 
и бавно, ние ще се справим 
с изграждането на новия ни 
завод. Защото сме наясно с 
възможностите си. 

Михаил Ванчев
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▶ дка промишлен терен 
и 8 дка халета в Септем-
ври са купени с инвес-
тиция от 2 млн. лв. през 
2007 г.

Конкурен-
тите ни под-

цениха и когато 
решиха да влязат 
на пазара, ние 
вече бяхме там

Добави стойност, 
преодолей кризата
Пловдивската компания “Интеркомплекс” знае как печалбата да 
расте, когато оборотите намаляват

Прогноза  
Компанията ще 
достигне 100 
души персонал 

 ▶За нас тази година се  
очертава да бъде не по-
лоша от 2009-а, прогно-
зира управителят на 
“Интеркомплекс”  Ехиязар 
Узунян. 

 ▶ Очакваме да бъдат 
обявени обществените 
поръчки на електроразпре-
делителните дружества 
в страната и ние, както 
досега, ще опитаме да 

спечелим и доставим зна-
чими поръчки за електро-
оборудване, с което те да 
работят през силния си 
сезон, обясни  Узунян. 

 ▶ През 2010 г. “Интер-
комплекс” ще изпълнява 
поръчки на клиенти като 
НЕК и поделенията му, 
реконструкция на специ-
ални обекти като районни 
полицейски управления 
в София, промишлени 
предприятия с множество 
индивидуални поръчки.

 ▶ През 2010 г. компанията 
ще достигне 100 души 
персонал.

ехиязар Узунян, Маргарита Гарова, илия Динков (от ляво на дясно), собственици на пловдивската компания 
“интеркомплекс” ооД, от 20 години заедно посрещат кризи и подеми                                         СНИмКа автОРа



включени във финансовия 
план на проекта и да се 
покрият с евросубсидии. 
Това беше посрещнато по-
ложително от фирмите, но 
се оказа, че процедурата 
е доста изкривена. Общо 
5% от стойността на про-
екта, но до 10 хил. лв., се 
признават като разход за 
консултанти. 

Тази сума обаче трябва 
да се плати на консултанта 
в рамките на трите месе-
ца до 10 август, т.е. при 
подготовката на проекта и 
преди още да е ясно дали 
той ще бъде одобрен за 
субсидиране. Към момента 
разходите за консултанти 
по принцип се заплащаха 
по следната схема - опре-
делена минимална сума за 
самото “писане” на про-
екта, която се дължи при 
подаването му, и процент 
от одобрената субсидия 
при получаването й. Не 
виждам какъв е проблемът, 
ако разходите за консул-
танти се заплащат и на по-
късен етап, а не още преди 
да е ясно дали проектът 
ще бъде субсидиран, казва 
Караманов.

Името на консултанта 
трябва да бъде изрично 
упоменато в проектоп-
редложението. Той обаче 
трябва да се избере между 
три оферти. Аз вече имам 
уговорки с клиенти, един-

ственото, което ми остава 
сега, е едва ли не да се 
разбера с колеги да пода-
дат фалшиви предложе-
ния, споделя консултант. 

Нещо положително
Положителна промяна 
е обаче, че при новата 
процедура проектите на 
фирмите ще се оценяват 
според капацитета им. 
Това означава, че за суб-
сидии ще се конкурират 
малки с малки и средни 
със средни фирми, което 
вече ще създава известна 
равнопоставеност за раз-
лика отпреди. 

Направено е и регио-
нално разделение спо-
ред интензитета на ико-
номическата дейност в 
отделните региони, така 
че субсидиите да бъдат 
насочени там, където има 
по-голяма нужда от тях. В 
същото време обаче може 
би трябва да се направи 
разделение и между на-
селените места в рамките 
на един регион, казват 
консултанти. 

Аргументът им е, че все 
пак има голяма разлика 
между икономическото 
развитие и състоянието 
на фирмите в София и в 
Петрич например, въпреки 
че и двата града попадат в 
Югозападния регион.

Дарина Черкезова
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97.8
▶ млн. лв. е стойността 
на процедурата 
за технологична 
модернизация на 
предприятията по ОП 
“Конкурентоспособност”, 
която стартира на 10 
май

До 10 август малките и 
средните предприятия 
имат възможност да кан-
дидатстват за субсидии 
по програмата “Конку-
рентоспособност”, свър-
зани с технологичната им 
модернизация. Процеду-
рата, която стартира със 
забавяне, е на стойност 
от 97.8 млн. лв., като тези 
средства са важна финан-
сова инжекция за бизнеса 
по време на криза. Пред-
ставители на бизнеса и 
консултантските компа-
нии обаче сигнализираха, 
че наред с положителните 
промени в насоките за 
кандидатстване има и два 
подводни камъка, които 
ще забавят усвояването на 
субсидиите. Първият е за-
дължителното изискване 
за организиране на тръж-
ни процедури за избор на 
доставчик, което досега 
се доказа като тромава 
процедура и доведе до за-
бавяния от 4 до 7 месеца в 
изпълнението на проекти-
те. Вторият са промените, 
свързани с признаването 
на разходите за консул-
тантски услуги.

Търг за половин  
година
При предишното обявява-
не на процедура за техно-
логична модернизация в 
предприятията фирмите 
имаха две опции за избор 
на доставчик в зависимост 
от размера на субсидия-
та. Ако тя е под 50% от 
стойността на проекта, 
се прилагаше избор на 

Новите промени донесоха 
нови проблеми за бизнеса

процедурите на три места 
- при подготовката на до-
кументите, при одобрява-
нето им от договарящия 
орган в лицето на Изпъл-
нителната агенция за мал-
ки и средни предприятия и 
при крайната проверка на 
избрания кандидат. Връ-
щаха се документи само 
заради запетайки, казват 
консултантски компании, 
които обаче, за да не си 
навлекат неприятности, 
предпочитат да останат 
анонимни. Парадоксално, 
но служителите на аген-
цията в регионалните й 
звена и в София понякога 
са давали противоречиви 
съвети за провеждането 
на търга. Стигало се е и до 
оценка на документите на 
трета инстанция - в само-
то министерство на ико-
номиката. Имаме клиент, 
на който вече 4 месеца му 
връщат документите за 
дребни проблеми, а има 
случаи, в които забавянето 
е още по-голямо, комен-
тира за в. “Пари” Светла 
Маринова, управител на 
консултантската компания 
“Алмарекс”.

В държавните ведомства 
не могат да се справят със 
сегашния документообо-
рот, свързан с тръжните 
процедури, а въвеждат 
провеждането на търг ка-
то задължително условие, 

оферта, а за субсидия над 
50% - задължително се 
провежда тръжна проце-
дура по ПМС 55. Вторият 
вариант се оказа прекале-
но протяжен и беше ре-
гистрирано забавяне на 

Тръжните процедури и плащането на консултантите стават  
тесни места по програмата “Конкурентоспособност”

Имаме 
клиент, 

на който вече 4 
месеца м у връ-
щат докумен-
тите за дребни 
проблеми

ядосват се консултантите. 
Идеята на програмата за 
повишаване на конкурен-
тоспособността на бизне-
са се изкривява, защото 
съществува риск фирмите 
да получат субсидиите 
си с големи закъснения, 
коментира за в. “Пари” 
Валери Караманов, упра-
вител на консултантската 
компания “Програм кон-
султинг”. По думите му 
провеждането на тръж-
ната процедура невинаги 
е ефективен подход, тъй 
като фирмата може да се 
окаже принудена да купи 
машина на по-ниска цена, 
но и с по-ниско качество.

плати сега  
и забрави
Една от новостите при 
кандидатстването за суб-
сидии по програмата 
“Конкурентоспособност” 
е и това, че има възмож-
ност разходите за консул-
тантски услуги да бъдат 

 ▶ Добрата промяна 
в програмата е, че 
за субсидиите ще се 
конкурират малки с 
малки предприятия и 
средни със средни, ко-
ето създава известна 
равнопоставеност 
между кандидатите

 ▶ провеждането на тръжните процедури за избор на 
доставчик досега забавяха изпълнението на европро-
ектите с месеци

СнимКа Емилия КОСтадинОва
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Пресяването на  
евроконсултантите 

Над 50% от одиторите 
имат ангажименти, 
свързани с оценка на 
европроекти

 ▶ Госпожо Найденова, кои 
са най-често срещаните 
грешки, които допускат 
представителите на 
бизнеса и общините в 
европроектите си от 
гледна точка на одито-
рите?

- Най-често срещаният 
пропуск е свързан с липса 
на договори, на надлежно 
оформени документи като 
фактури, разписки за на-
правени плащания и др. 
По този начин направените 
разходи не са обвързани със 
законен документ и поня-
кога дори може да не бъдат 
признати от държавните 
органи. От известно време 
обаче има рязко повишава-
не на финансовата култура 
на бизнеса. Ако преди пет 
години тези пропуски бя-
ха масови, сега се срещат 
сравнително рядко.

 ▶ а какви са пропуските 
в системата, свързана с 
одиторската проверка 
на европроектите?

- Нужно е да се уеднаквят 
практиките, процедурите 
и одиторските доклади. В 
момента формата на от-
четните документи, които 
се използват в отделните 
ведомства, е различна, а 
трябва да бъде еднаква и да 
отговарят на европейските 
стандарти. Одиторските до-
клади също трябва да бъдат 
в съответствие с изисква-
нията на Международните 
стандарти за одит, поради 
което е недопустимо една 
или друга институция да 
добавя текстове в тях по 
свое усмотрение. Трябва 
да се подобри и комуника-
цията между одиторските 
фирми и държавата. Важно 
е и да има ясно разписани 
срокове за оценка на про-
ектите, които освен това и 
да се спазват. В момента, 
ако одобрението на проекта 
се забави, бенефициентът 
междувременно може и да 
започне изпълнението му. 
Одиторите обаче не мо-
гат да извършват одити на 
реализираните разходи по 
проекта, докато той не бъ-

де одобрен. Този срив във 
времето е фатален за про-
зрачността на проекта и за 
качеството на одита.

 ▶ На какъв етап от 
изпълнението на ев-
ропроекта фирма или 
община трябва да избере 
одитора си?

- Обичайно той се кани 
още на етапа на разработва-
не на проекта. 

 ▶ Колко струва одитор-
ската услуга?

- Има два подхода за опре-
деляне на цената. Единият е 
по договаряне, а при другия 
се залага определен процент 
разходи за одит в бюджета 
на проекта, като той може да 
варира между 2 и 4%. Разхо-
дите за одиторски услуги се 
покриват от самата европрог-
рама, когато те са включени в 
бюджета на проекта. Ако не 
са включени, те са за сметка 
на фирмата или общината.

 ▶ има ли одитори “мен-
те”, каквито пробле-
ми съществуват при 
евроконсултантските 
компании?

- Не. В България подобен 
проблем не може да има, 
защото имаме регистър на 
одиторите, който се води 

от Института за дипломи-
раните експерт-счетоводи-
тели. Той е публичен и се 
актуализира всяка година, 
като освен това в началото 
на годината се публикува в 
“Държавен вестник” и на 
сайта на Института за дип-
ломираните експерт-счето-
водители. В момента в него 
са включени 596 физически 
лица и 90 специализирани 
одиторски фирми.

 ▶ Какъв дял от тях се 
занимават с одит на 
европроекти? Доколко 
това има съществен дял 
в работата и приходите 
им? 

- Над 50% от одиторите 
имат ангажименти, свърза-
ни с оценка на европроекти. 
По принцип тази работа 
включва проверки на целия 
пакет документи или на 
част от него, т. нар. оди-
торска извадка, за да бъдат 
потвърдени направените 
от фирмата или общината 
разходи. Това е работа, ко-
ято е различна от одита на 
финансови отчети, който 
може да се приеме, че има 
основен дял в работата на 
одиторите. Оценката на ев-
ропроекти обаче е престиж-
на и отговорна задача. 

Дарина Черкезова

ЕвропЕйският институт 
за обучЕния

организира в Брюксел
на 26 и 27 май 2010 и

на 13 и 14 септември 2010
сертификационен курс:

„ЕвроФинансиранЕто 
в ДЕтайЛи”

(осигурен транспорт и хотел)

за информация и записвания: 
0884346199

Бизнесът да внимава с 
финансовите документи 

Представителите на 
бранша одобряват 
идеята за регистър 
и сертифициране, 
но искат тя да бъде 
детайлно обсъдена
Има много способни, ка-
чествени и честни консул-
танти, които работят по 
европейски проекти. Но не 
всички са такива. 

Склонен съм да започна 
разговори за въвеждане-
то на някакъв вид серти-
фикация или регистър на 
евроконсултантите. Това 
коментира министърът по 
еврофондовете Томислав 
Дончев по време на среща с 
представители на бизнеса. 
Според него кандидатите 
за консултанти може да бъ-
дат подложени на някакъв 
изпит. Няма да вземаме 
прибързани решения, ще се 
консултираме с най-добри-
те в бранша, каза той.

всички са “за”
Сертификация и регулация на 

пазара на консултантски ус-
луги е необходима, иначе той 
може да стане доста хаоти-
чен, смята Мария Шишкова, 
председател на Българската 
асоциация на управленските 
консултантски организации  
(БАУКО). 

Консултантският пазар 
е узрял до степен да се 
саморегулира, като напри-
мер този на юристите или 
лекарите, но ако има серти-
фикация на консултантите, 
това ще облекчи общините 
в избора им на външни 
експерти, коментира за в. 
“Пари” Димитър Манов, 
управител на консултант-
ска компания “Сибола”. 

Ние ще подкрепим всич-
ко, което прави пазара по-
прозрачен, коментира за в. 
“Пари” Красимир Киряков, 
председател на Българската 
асоциация на консултанти-
те по европейски програми 
(БАКЕП). В същото време 
обаче той припомня и че 
преди време беше напра-
вена стъпка за пресяване 
на консултантите, която не 

се оказа много ефективна. 
От министерството на зе-
меделието организираха 
обучение за консултанти 
по Програмата за развитие 
на селските райони (ПРСР). 
Списъкът с одобрените кон-
султанти достигна около 
3000, но едва ли всички те 
бяха достатъчно добре под-
готвени, казва Киряков.

Консултантите  
у нас 
В момента функционират 
две организации, които 
претендират, че членовете 
им предоставят легитим-
ни и качествени услуги -  
БАУКО и БАКЕП. Първата 
структура съществува от 
13 години. Членовете й са 
31 фирми и 56 индивиду-
ални консултанти, които 
притежават междунаро-
ден сертификат СМС за 
сертифициран европейски 
консултант. БАКЕП беше 
създадена преди около по-
ловин година и в момента 
членовете й са около 30. 

Дарина Черкезова

8 компании ни копират сайта

Интервю Светлана Найденова 

Коментар

Добрите бизнес 
структури умеят да 
вземат правилни решения 
както за насоката на кан-
дидатстването си, така и за 

избора на консултанти. 
От гледна точка на 

секюритизирането на 
решението на общините 

обаче е добре, ако консул-
тантите се сертифицират. 
Консултантският бизнес 
вече е узрял до степен да се 
саморегулира, както това се 
случва при други браншове 
като например правния, 
лекарския и т.н. Все още 

има хора, които спекулират 
с предоставянето на консул-
тантски услуги.Първото, по 
което може да се прецени 
консултантът, е доколко 
той формира реалистични 
очаквания у потенциалния 
клиент. Добрият консул-
тант може да формулира 
смислено предмета на 
своята дейност. Трите челни 
страници от сайта на “Си-
бола” са 100% копирани от 
8 консултантски компании, 
които не са си направили 
труда да променят дори и 
една дума. ▶ Димитър Манов, управител на "Сибола"

 ▶ Светлана Найденова, член на УС на института за 
дипломирани експерт-счетоводители и управител 
на одиторска компания Sety Auditing Ltd.

 ▶ Склонен съм да приема разговори за въвеждането на някакъв вид сертификация 
или регистър на евроконсултантите, каза министър Томислав Дончев

Снимка марина ангелова

Снимка БоБи Тошев
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процента от потребителите 
на смартфони използват 
мобилен интернет, 
показват данните от 
проучване на Nokia

млрд. души по света използ-
ват интернет. Броят им се е 
увеличил с почти 400% спрямо 
2000 г., показват данните на 
internetworldstats.com

Графика: Гриша Струнджев
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Facebook с  
най-много банери 
в САЩ  
Социалната мрежа 
Facebook изпревари 
Yahoo на пазара на рекла-
ма чрез банери в САЩ, 
показват данните на ана-
лизаторите от comScore 
за първото тримесечие 
на 2010 г. На социална-
та мрежа се пада 16.2% 

от всички продажби, а 
генерираните импресии 
са 176.3 млрд. Yahoo е 
със 131.6 млрд. импре-
сии, а Microsoft - 60.2 
млрд., твърдят анализато-
рите. По приходи обаче 
Facebook още изостава 
сериозно с 500 млн. USD 
оборот за миналата годи-
на. Yahoo е продала бане-
ри за 6.5 млрд. USD през 
2009 г. 

Реклама

Twitter. Facebook. RSS 
фийдове. Блогове. Чатове. 
Информацията в интернет 
ни залива отвсякъде. И 
расте със заплашителни 
темпове с разпростране-
нието на технологиите и 
увеличаването на броя на 
интернет потребителите в 
света. Според последните 
данни на internetworldstats.
com броят на свързаните 
с мрежата потребители 
вече е преминал 1.8 млрд. 
души. В България те са 2.6 
млн., показва статистиката. 
Всички те създават и спо-
делят информация, която в 
един момент се оказва по-
вече, отколкото нормален 
човек може да поеме. И 
става все по-трудно от-
криваема за обикновения 
потребител, който в един 
момент се оказва загубен в 
някои от хилядите големи 
и малки сайтове. 

Концепция
Скорострелното развитие 
на интернет накара спе-
циалистите да започнат да 

търсят решения как потре-
бителят ще се ориентира в 
петабайтите информация, 
които са събрани в светов-
ната мрежа. Задачата със 
сигурност няма да е лека, а 
с нея не може да се справи 
дори и Google. Защото за 
него най-правилните ре-
зултати при търсене при 
определени ключови думи 
са най-популярните сай-
тове, които потребителите 
посещават. Това обаче не-
винаги е така. 

Представете си следна-
та ситуация. Вулканът в 
Исландия избухва отново, 
вие сте сред милионите, 
останали по летищата, и 

търсите евентуален из-
ход от Лондон по суша. В 
най-общия сценарий ще 
се появят хиляди новини, 
които ви обясняват в каква 
ситуация се намирате, а 
не как да се измъкнете от 
нея. Което обаче не помага 
особено. 

Подобно е положение-
то и в инструментите за 
споделяне на информация 
като Twitter, Facebook и 
подобните им. Защото от 
средство за социални кон-
такти те се превръщат в 
най-популярните източни-
ци на информация за потре-
бителите си. Подобно е и 
положението в един от най-
популярните RSS четци в 
мрежата - Google Reader. 
Замислете се кое четете 
първо - всички 1000 и отго-
ре прочетени материала от 
източници, които следите 
там, или това, което са спо-
делили приятелите ви.

Пътеводител
Същите тези приятели ще 
бъдат ключът към ори-

Аз, твоят интернет
Огромното количество информация променя начина  
за сърфиране в мрежата. И бизнес модела й 

ентирането в лабиринта, 
наречен онлайн инфор-
мация, прогнозира мар-
кетинг мениджърът на 
услугата за споделяне на 
информация Favit Мартин 
Линков. 

На практика това е и 
логичното продължение 
на концепцията за Web 
2.0, в който потребителите 
създават съдържанието. 
Тя еволюира значително 
през последните няколко 
години. Еволюира до та-
кава степен, че самите те 
не могат да се ориентират 
в информацията, която на 
моменти публикуват са-
ми. 

Сега част от потребите-
лите ще трябва да бъдат 
пътеводната светлина на 
останалите, които отчаяно 
търсят качествено съдър-
жание, с което да задо-
волят глада си за инфор-
мация. За това и самите 
инструменти за споделяне 
се ориентират в тази посо-
ка. Facebook въведе бутона 
Like (харесвам), благода-

рение на който филтрите 
на социалната режа фил-
трират най-подходящото 
съдържание за всеки свой 
потребител. 

При търсене на опре-
делени ключови думи в 
Twitter също се появява съ-
държание, което е  отпреди 
няколко дни. Въпреки че 
в микроблогинг услугата 
има хиляди подобни пост-
ове всяка минута. 

За това и бъдещето на 
интернет е именно у чо-
века, който намира добре 
подреденото и открито 
съдържание, коментира 
Линков. Според него за-
напред хората няма да се 
абонират за фийдове, а за 
други потребители. 

Той дава пример с лич-
ния си опит. Аз пиша ряд-
ко в блога си и много хора 
ме следват не заради него, 
а заради това, че споде-
лям технологични нови-
ни, казва Линков. Той се 
явява нещо като дигита-
лен куратор. Иначе казано 
- пътеводител. 

логичната връзка
Друго възможно бъдеще 
за интернет е семанти-
ката - казано на човешки 
език, технологията, която 
открива логичната връзка 
между ключовите думи, по 
които потребителят търси 
информация в мрежата. 
Звучи малко космически, 
но преведено на нормален 
език, означава, че компю-
търът ще може да мисли 
подобно на човешкия мо-
зък и да не търси просто 
съвпадения на комбина-
ции ключови думи, а и 
логиката в тях. Идеята на 
технологията е проста - да 
отсее шума и да изкара на-
истина най-подходящите 
резултати при търсене. За 
да може, когато се търси 
Васил Левски, да излиза 
информация за един от 
най-бележитите българи, а 
не за решението на ЦСКА 
да играе на националния 
стадион. 

Скоро търсачките подоб-
но на wolframalpha.com 

Бъдещето на 
интернет не е 

еднопластово. То е 
съчетание от хора, 
които споделят 
подходяща 
информация, и 
инструментите за 
намирането й



0
0011100000110

1111000010 01101010000101
010010110111111010 0110000111000101010 01010100000

010000010 011000101111010111010110000000010111001
10000010011110101101 000111110000010110101
001111010000101111 00010101001001101000

1000 11000101010101 1011111010001
1010100 0101001011010010110111010101101000011001001

00100111 010010101111011101011000000101100
0111101000010001101110
001000001110100

0010011010101011010
01101

010
10010110
1000

00000111000101010100
011100010101010001

10
1

0010110100101101110101100001110001010101000101001011010010110111010110
0101001010110100101101110010111000 00111000100110100101000101001010110100010 011011101011110000001

0000000010000101100011000010111
0000111110011100100011100010110
00011110001000110000100000011011
00111000010111000001000000
1110001101100000100000111
1110000001100100010010001111

1101011010000000111000001010101010101010000001010000101011110101000010101110111110101010110100000010111110000
001111000000001111101000001010101010101010000010101010010101011010101001010101101011111010101011110000000011111010000

01101
11010

00
01
101101110101
011011101010

социални мрежи

социални мрежи

блогове

RSS фийдове
новинарски сайтове

смартфони
мултимедия

блогове RSS фийдове
новинарски сайтове смартфoнимултимедия

1
100010
001010
1010
00
10

0000000000010000000000000000000000000000000000000000 00010
100010

00000101010101010110101110000001010101010101010101111
111010101010101010101010101010101011000000000000000000000000000000000000001010101010101010010100101001010001
1111111101100000000000000000000000000 1011011101010101010101010111011 1111111111111111111111110000000

01
010111111000000000000000000000000000000000000000101010101010101010101010100001000101010101010010101001000101010 00000000000000000000000000000000 11

00000101010110101010101010101101011110 00000000000000000000000000000 110101010101010101010011111

001
01000

0100111000 010101010101010101010110101010010110 000000000000000001010101010101010101010101011101011111111111111111111111111111100
010111111111111111111111111111111111111000000000000000000000 01010101010101010110101011010101101000000010101010101000 00101010101001010000000010000

010
0000000000000011111011111111111111 0

11111111111111111100000000000000000000000000000000010101010101001001001010101000000111111111111111111111111111010101010101010101010101010101010 00000000000000000000000000000011
0010101011111111011010100001001010101010101010000101010

00001010101010101010111
010

процента от потребителите 
на смартфони използват 
мобилен интернет, 
показват данните от 
проучване на Nokia

млрд. души по света използ-
ват интернет. Броят им се е 
увеличил с почти 400% спрямо 
2000 г., показват данните на 
internetworldstats.com
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Компании 
Verizon и Google 
правят конкурент 
на iPad  
Американският мобилен 
оператор Verizon Wireless 
и Google разработват съв-
местен таблет, пише Wall 
Street Journal. Работата по 
проекта е част от борбата 
на двете компании с кон-
курентите им - съответ-
но AT&T и Apple. Според 

представители на Verizon 
двете компании ще залагат 
най-вече на предимството 
на Google при обработ-
ването на информация-
та. Повече информация 
за бъдещия таблет обаче 
засега няма. Очаква се 
двете компании да пред-
ставят и съвместни смарт-
фони, с които да се опитат 
да разбият доминацията на 
Apple и iPhone.

Софтуерният гигант 
пуска и онлайн услуга 
за документи съвмест-
но с Facebook

Ако има нещо, което е по-
важно за Microsoft от успе-
ха на Windows 7, то това е 
успехът на Office 2010. И 
докато при операционните 
системи промените не са 
толкова много, то работата 
с компютри от последния 
дебют на офис пакета на 
Microsoft, начинът, по кой-
то хората работят с ком-
пютрите си, се промениха 
драстично. 

Социалните мрежи също 
започнаха да играят все 
по-важна роля и в бизнеса. 
От друга страна, кризата 
засегна и инвестициите в 
нови технологии, които се 
възстановяват, но бавно. 

Предизвикателство-
то
Microsoft вече има и се-
риозна конкуренция най-
вече в лицето на вечния 
враг Google, който предлага 
портфолио безплатни (за 
потребителите) и платени 
(за бизнес клиентите си) 
онлайн приложения. Което 
превръща продаването на 
онлайн офис пакет в не тол-
кова лесно начинание. Най-
малкото защото потребите-

Microsoft залага  
на двоен Office 2010 

лите вече не искат да се за-
нимават до такава степен с 
документи, а имейлът губи 
популярност като средство 
за комуникация за сметка 
на социалните мрежи като 
Twitter и Facebook.

Microsoft обаче има от-
говор и на този проблем. 
Той се казва docs.com - на 
практика най-важните при-
ложения от офис пакета 
на компанията са качени 
онлайн. И безплатни за по-
требителите. 

Пълното име на проекта е 
Microsoft Office Web Apps. 
Той ще бъде достъпен за 
над 500 млн. потребителя, 
които използват услуги от 
портфолиото на Windows 
Live като Hotmail, Skydrive 
и Live Messenger. И още не-
що: docs.com ще бъде без-
платен за потребителите на 
най-популярната социална 
мрежа в света Facebook. 

силата на навика
Друго важно оръжие на 
борбата на Microsoft с кон-
курентите на компанията 
е навикът. Всеки потре-
бител знае как се работи 
с Office 2007, в който бе 
представена нова система 
за навигация,  която обаче 
от добра идея се превърна 
в голям дразнител за по-
требителите. Въпреки това 
Microsoft не се е отказала 

от тази си концепция и в 
новия си Office 2010, който 
трябва да се появи на паза-
ра през юни. Навигацион-
ните ленти са налични и в 
онлайн модификацията на 
софтуера. Която всъщност 
е Word, Excel и PowerPoint, 
работещи през браузър. 
При това доста добре. 

Microsoft залага и на ка-
чеството на услугата си, 
познато от онлайн пакета. 
Да, docs.com не е толкова 
мощен като онлайн брата 
си, но въпреки това е по-
добър от конкуренцията. 
Дори и при форматирането 
на документи, което се ока-
за голям проблем за конку-
ренцията. 

Това изкарва на дневен 
ред новият бизнес модел, 
на който ще залага компа-
нията: орязаните версии 
на продуктите ни ще бъдат 
пуснати за безплатна упо-
треба, докато потребите-
лите, които имат нужда от 
пълна функционалност, ще 
трябва да си плащат. Така за 
всекиго ще има по нещо, с 
което софтуерният гигант 
се надява да върне старата 
слава на офис пакета си. А 
и съдейки по първите впе-
чатления от бета версията 
на docs.com, компанията се 
е справила доста добре. 

Повече за docs.com  
четете на pari.bg

скорост

92  
 ▶процента е ръстът в приходите на EMC на глобално 

ниво. В България увеличението е двуцифрено, но от ком-
панията не уточниха точно с колко е скочил оборотът й 
у нас

ще може да дават не прос-
то резултат от търсене, а 
точни отговори на сложни 
въпроси. Такова е бъде-
щето на мрежата според 
създателя на концепци-
ята world wide web Тим 
Бърнърс-Лий. Той смята, 
че семантиката, която все 
още е в началните етапи на 
развитието си, ще промени 
начина, по който потреби-
телите използват мрежата. 
И ще помогне на потре-
бителите да намерят своя 
път на дигиталните магис-
трали, на които е толкова 
лесно да се загубиш. 

Една от компаниите, ко-
ито се занимават с раз-
работването на подобна 
технология, е българската 
“Онтотекст”. Тя е сред око-
ло 20 големи играча на то-
зи пазар на глобално ниво. 
Според изпълнителния й 
директор Атанас Киряков 
семантичният уеб е едно 
от парчетата на пъзела, ко-
ито ще наредят бъдещето 
на мрежата. Самата техно-
логия търпи непрекъснато 
развитие през последните 
години, а вече се радва 
на политическа подкрепа. 
Така например правител-
ствата на САЩ и на Ве-
ликобритания използват 
семантични бази данни 
и публикуват полезна за 
гражданите информация, 
която впоследствие да бъ-
де откривана по-лесно от 
тях. Според Киряков на 
глобално ниво има публи-
кувани над 100 сървъра, в 
които има около 10 млрд. 

факта. Всъщност факт е 
терминът, който заменя 
“страница” при измерва-
нето на количеството ин-
формация в семантичния 
уеб. Очаквам тази цифра 
да се удесетори през след-
ващите няколко години, 
добавя той. 

В движение
Друг незаменим елемент 
от развитието на интернет 
е навлизането на смартфо-
ните в мрежата. Според 
финансовите резултати 
на телекомуникационния 
оператор М-Тел потре-
бителите на компанията, 
които използват мобилен 
интернет, са се увеличи-
ли със 130.6% до 66.7 
хил. души. Според про-
учване на Nokia около 
21% от собствениците на 
смартфони в България са 
използвали тази услуга. 
Цифрата е обречена на 
ръст, смятат от бранша. 
Подобно, а дори и по-
добро е положението в 
западните части на света, 
където мобилният интер-
нет е ежедневие. 

А възможностите на 
смартфоните на практи-
ка изместват компютъра 
от ежедневните онлайн 
дейности като четене на 
новини, проверяване на 
електронна поща и т.н. На 
практика за персоналния 
компютър остават само за-
дачите, които не може да 
бъдат свършени със смарт-
фон. А техният брой на-
малява ежеминутно както 

заради усъвършенстването 
на мобилните устройства, 
така и заради появата на 
все повече мобилни при-
ложения, които обогатяват 
допълнително функциите 
им.

Бизнесът
Промените в интернет во-
дят неизбежно и до про-
мяна на бизнес моделите, 
които работят в него. Сред 
тях е онлайн рекламата. 
Във Favit планираме раз-
личен вид реклама - не 
банери и импресии, а въз 
основа отношението на по-
требителя към даден бранд, 
казва Линков. Така ако да-
ден ползвател на услугата 
споделя често информация 
за продукти на Apple, то 
логично е той да види ре-
клама на компанията. 

Тоест спрямо информа-
цията ще се предлага и 
най-подходящата реклама 
за даден потребител. И ако 
той я одобри, тази реклама 
ще бъде видяна и от после-
дователите му. А самата 
реклама ще стане част от 
информационния поток, а 
не просто билборд около 
информационната магис-
трала, твърди Линков. Така 
рекламодателят ще може с 
по-малко средства да стиг-
не до по-точната аудитория 
за продуктите си. 

Накратко, както каза един 
голям френски писател нас-
коро: идва един прекрасен 
нов свят на нови техно-
логии.

христо ласков

 ▶ Microsoft се опитва да се адаптира към промените, които настъпиха в работа-
та на потребителите с компютъра през последните 3 години от пускането на 
Office 2007 Снимки blooMbErg
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Автомобилният сайт mobile.bg инициира създаването 
на електронна система за проверка на контролните точки

Виртуален КАТ 

резултати

30 192
 ▶души са гласували в mobile.bg за създаването на вирту-

ална система за проверка на контролните точки

На всеки активен шофьор 
се е налагало поне веднъж 
в живота да посети сградата 
на КАТ. Независимо дали 
заради глоба, да поднови 
шофьорската си книжка 
или просто да провери кол-
ко контролни точки има. 
Чакането може да продъл-
жи от минимум 2 часа до 
цял ден. За да свършите 
работа, трябва да излезете 
в работно време, но няма 
как да кажете на шефа си 
колко ще отсъствате, за-
щото, когато става въпрос 
за време в КАТ, всичко е 
относително... или е въпрос 
на късмет. А заобикаляща-
та обстановка е повече от 

потискаща. Зала, пълна с 
изнервени хора, очакващи 
на таблото да се изпише 
техният номер, неучтиви 
служителки, чести почивки 
в работното време и бавно 
обслужване. 

Информация 
с няколко кликвания
А сега си представете, че 
седите пред компютъра и 
работите. За по-малко от 5 
минути и с няколко клик-
вания получавате инфор-
мация за точките, останали 
в контролния ви талон. А 
защо не и да проверите 
каква глоба ви е наложена, 
ако имате съставен акт и 

дори да я платите по елек-
тронен път? 

За целта обаче е нужна 
електронна система, в която 
да бъдат вкарани данните 
на всеки шофьор. А достъ-
път до нея може да стане с 
въвеждане на ЕГН и номер 
на шофьорската книжка. 
Създаването на подобна 
онлайн система не е не-
възможно и съществува по 
цял свят.
 Автомобилният сайт 
mobile.bg поде инициати-
вата за създаването й в края 
на април. Идеята е чрез 
анкета и подписка в сайта 
да се съберат достатъчно 
гласове, за да бъде вне-

сено предложение в МВР 
за създаването на такава 
виртуална база данни, дос-
тъпна за всеки притежател 
на шофьорска книжка.

Подкрепа
От 23 април до 10 май 
инициативата на mobile.bg 
е събрала 30 192 подписа. 
От тях 99.44% подкре-
пят идеята за проверка на 
контролните точки през 
интернет. Предстои да 
внесем подписката в МВР 
в петък и тогава ще стане 
ясно дали от министер-
ството ще одобрят предло-
жението, казаха от автомо-
билния сайт. Решихме ние 

да инициираме идеята, за-
щото нашата аудитория са 
водачи, които са загубили 
много време в лутане по 
гишетата на КАТ, казаха 
за в. “Пари” от mobile.bg. 
Само за първите 3 дни са 
събрани  над 12 хил. гласа. 
В сайта са публикувани 2 
материала по темата, под 
които са събрани общо 
646 коментара - повечето 
от тях положителни и под-
крепящи идеята. 

Засега собствениците на 
сайта са се фокусирали 
върху виртуална система 
за проверка на контрол-
ните точки. Така при на-
маляване на техния брой 

всеки водач ще може да 
предприеме своевремен-
но действия за тяхното 
възстановяване. Система-
та може да бъде доразвита 
и в бъдеще да предлага и 
повече услуги -  данни за 
всички наложени нака-
зателни постановления, 
глоби и фишове на водача 
от издаването на свиде-
телството му за правоуп-
равление до настоящия 
момент. Получаването на 
тази информация в мо-
мента се случва само в 
КАТ след обиколката на 
няколко гишета и такса 
от 4 лв. 

елина Пулчева

Много добре, 
ако го има като услуга. Това може да улесни 

и бизнеса при наемане на шофьори на работа. 
А това пък ще доведе да бъдем по-внимателни 

и изпълнителни по пътищата.  Ако ти си вадиш хляба с тази 
дейност, ще се замислиш кой ще те вземе на работа с лошо 
шофьорско досие. Още по-далеч стигам в разсъжденията.

 Ако аз съм  работодател на малка компания, 
с тази проверка ще разбера какъв е човекът, който 

ще работи в моя тим.

Това трябваше отдавна да бъде направено. 
Вероятно има някаква причина, 

за да не е въведена подобна интелигентна 
система за проверка досега. 

Тя ще улесни както физическите, така и юридическите лица, 
които наемат на работа шофьори и им поверяват 

да превозват стоки за милиони, а в следващия момент 
се оказва, че въпросният шофьор е с 

камара какви ли не актове и нарушения
Мнения от гласували 

в mobile.bg

Снимка марина ангелова
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